
GOND ESETÉN 
VAN SEGÍTSÉG! 

JUBILEUM 
ÉS EMLÉKÉV

A helyi sokszereplős gyer-
mekvédelmi jelzőrendszert a 
Szadai Szociális Alapszolgál-
tatási Központ működteti, és 
mint kiderült, bőven akadnak 
megoldandó esetek.

Az 1325. április 11-i keltezésű 
első írásos oklevél már említi 
Szada nevét. A 700 éves jubi-
leum előtt tisztelegve a kép-
viselő-testület emlékévvé 
nyilvánította 2025-öt. 16. oldal10. oldal
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Megújuló településkapu
– célegyenesben a Fenyvesligeti 
úti csomóponti fejlesztés 2–3. oldal
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Egy éve zajlik a Székely Bertalan út–Fenyvesligeti út 
csomópontjának korszerűsítési folyamata. A koncepció-

terv, az engedélyezési és a kiviteli tervek elkészültek, 
most a hatósági engedélyeztetés zajlik. Optimális 

esetben ebben az évben a kivitelezés is elkezdődhet.

Időszerűvé vált a komplex 
infrastruktúra-fejlesztés

A Szadán élők a mindennapokban 
közlekedve ugyanazzal a jelenség-
gel találkozhatnak, amit több Pest 

vármegyei településen lakók is megtapasz-
talnak. Az ugrásszerűen megnövekedett 
közúti, valamint a különböző intézmények, 
illetve bevásárlóközpontok körüli forga-
lommal. Ennek biztonságos, korszerű és 
fokozatos megtervezésére, kiépítésére vál-
lalkoztunk Szadán – a rendelkezésünkre 
álló gazdasági környezetet fi gyelembe véve. 
Ötlet és szakmai kreativitás van, továbbá 
megfelelő szakemberek is segítenek ben-
nünket. A költségvetési, adózási, pályázati 
környezet szab határt annak, amit a prio-
ritások mentén meg szeretnénk valósítani.

Történelmi adottság
Budapest lakossága az utóbbi években 
300 ezer fővel csökkent, amely létszám a 
főváros körüli vonzó településeken jelent 
meg. Ezek egyike sem volt felkészülve inf-
rastrukturálisan arra, hogy ekkora bővü-
lést befogadjon. Az agglomerációs közsé-
gek nagy többsége – így Szada is – falusias 
településszerkezetű. Anno 25 évvel ezelőtt 
is felbukkant már ez a probléma, akkori-
ban az addig a fővárosban élők közül so-
kan választották Szadát új lakhelyül, és a 
régi településszerkezet már akkor is meg-
lévő adottság volt. A mérték, a mennyiség 
az, ami azóta megváltozott.
 Az agglomerációban kialakultak az 
ún. „alvó” településrészek. Ennek egyik 
tipikus példája Szada fenyvesligeti része. 
A Fenyvesliget öt év alatt füves rétből komp-
lett lakóparki településrésszé vált, amely 
tipikusan zsáktelepülésrész, három ki- és 
egyben bejárattal a Székely Bertalan útra. 
Szadának éppen ez út a Szentjakab–Mo-
gyoród felőli történeti településkapuja, és 
annak köszönhetően, hogy Szada lakos-

ságszáma megháromszorozódott, a növe-
kedésből adódóan a forgalma is jelentősen 
felerősödött. Ezt az ugrásszerű bővülést saj-
nos nem követte megfelelő méretű telepü-
lési közlekedésiinfrastruktúra-fejlesztés. 

Az alapoktól indulunk
Erre vállalkoztunk most. A konkrét fej-
lesztési terület a Székely Bertalan út és 
a Fenyvesligeti út kereszteződése. Építő-
mérnökként korábban részt vettem a ha-
zai autópálya- és hídépítésekben, a telepü-
lésfejlesztések során tervezői, kivitelezői, 
ellenőri tapasztalatokra tettem szert, így 
örömmel vettem részt a fenyvesligeti fej-
lesztésben, a koncepciótervezéstől a kivi-
teli terv elkészítéséig, és ezt folytatom az 
engedélyeztetési eljárásban is. 2025-ben a 
megvalósítás, a kivitelezés és a forgalom-
ba helyezés a cél.
 A jelenlegi kereszteződés még akkor ké-
szült el, amikor a Fenyvesliget füves, lige-
tes terület volt, és csak egy-két ház állt ott. 
Egy keskeny utacska haladt be, részben 
föld-, részben makadámútként. A csomó-
pontban egy hegyesszögű útcsatlakozás 
van, amely nehezen belátható a járműveze-
tőnek a stoptáblánál. A növényzeten kívül 
egy trafóval felszerelt villanyoszlop is aka-
dályozza a biztonságos ki- és befordulást, 
zavarja a látómezőt. A közelmúlt baleseti 
statisztikái szerint már több koccanásos 
baleset is előfordult itt. Nincs megoldva a 
gyalogos- és kerékpáros-forgalom átveze-
tése sem. A Fenyvesliget felől és felé érkező 
és induló forgalom a reggeli és a délutáni 
órákban torlódásokat és veszélyes közle-
kedési konfl iktusokat okoz.
 „Menjünk vissza a kályhához!” – sokan 
ismerik ezt a mondást, amelynek az erede-
te elég egyszerű. Régen a kályha gyakran 
a szoba sarkában állt, így amikor gyakor-

lás közben újra akarták kezdeni a tánco-
lók a keringőt, először mindig vissza kellett 
menni a kályhához, vagyis a kiindulópont-
hoz. Esetünkben ezt a kiindulópontot a te-
lepülésfejlesztésnél az jelentette, hogy ke-
ressük meg Szada legproblematikusabb 
közlekedési pontjait, tegyünk ezek között 
sorrendet, és szisztematikusan induljunk 
el. Jelen esetünkben a Mogyoród felőli te-
lepüléskaputól kezdjük a fejlesztéseket. 
A helyszín veszélyes és nagy forgalmú ke-
reszteződés, hiányos keresztmetszettel, 
korszerűtlen forgalomtechnikával. A Ma-
gyar Közút Nzrt. (MK) a Székely Bertalan 
úton néhány éve egy kis szakaszt felújított, 
de a beavatkozás nem vette fi gyelembe a 
forgalomfejlődést. 
 Szada jó példa arra, hogy szemléltessük, 
milyen hiányokkal küzd az állami közút-
fejlesztés. Második éven vagyunk túl, ami-
kor a Dózsa György út – a Szadán átme-
nő főút – egy-egy szakaszának burkolata 
megújul. A Dózsa György úton eddig két 
szakaszt újíttatott fel Szada önkormány-
zata a Magyar Közúttal együttműködés-
ben. A kezdeményezést minden esetben 
az önkormányzat tette, amiben a korláto-
zott költségvetéssel rendelkező MK part-
ner volt. 

A terveztetés
A jelenlegi tervezéssel, engedélyezéssel és 
reményeink szerint 2025-ös kivitelezéssel 
érintett Székely Bertalan úti keresztező-
désben az MK az üzemeltető, míg a Szé-
kely Bertalan út melletti kerékpárút és a 
Fenyvesligeti út Szada önkormányzatának 
üzemeltetési területe. 
 Ahhoz, hogy a tervezést, az engedélye-
zést és végül a kivitelezést keresztül tud-
juk vinni, első lépésben kezdeményeznünk 
kellett a Magyar Közút igazgatóságánál a 
megfelelő koncepcióval alátámasztott a 
fenyvesligeti csomóponti bővítést. 
 A településeknek időszakonként felül 
kell vizsgálniuk a helyi építési szabályza-
tukat (HÉSZ). Ezek munkarészei a köz-
lekedési tervek is, közlekedési elemeket 
tüntetnek fel, és javaslatot tesznek kon-
cepcionális szinten a fejlesztési irányok-
ra. Ezt a HÉSZ-felülvizsgálatot az önkor-
mányzat 2022-ben elvégezte. Részt vettem 
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a lakossági fórumon, s akkor még csak 
fenyvesligeti lakosként megosztottam vé-
leményeinket, javaslatainkat. 
 2024 februárjában Szada önkormányzata 
koncepciótervet készíttetett a Fenyvesligeti 
út–Székely Bertalan út kereszteződésében 
gyalogos-átkelőhely kialakítására. A terv 
egyeztetése során új elemként felmerült a 
kerékpáros-átvezetés lehetőségének meg-
tervezése is. Az egyeztetéseken már részt 
tudtam venni közösen a koncepcióterv ké-
szítőjével (SKS Terv Mérnökiroda Kft.), a 
Magyar Közút osztályvezetőjével és Szada 
polgármesterével. Javaslatként merült fel 
az egyes forgalmi irányok forgalomnagysá-
ga, azok vizsgálata. Így az „egyszerű” gya-
logátkelőhely-tervezés komplex csomópon-
ti fejlesztéssé alakult. Nyár közepétől részt 
vehettem a tervezési folyamatban, egyez-
tetésekben civil mérnökként és a telepü-
lésrészt képviselő lakosként. Ekkor indult 
el az engedélyezési és kiviteli tervek készí-
tésének folyamata. 

Hol tartunk?
2024. november végén az engedélyezési, 
kiviteli tervek elkészültek. Ezeket, több-
körös egyeztetést követően, benyújtottuk 
a Magyar Közúthoz és engedélyeztetésre 

a vármegyei kormányhivatalhoz is. 2024. 
november végéig a közműszolgáltatókkal 
is lezajlottak az egyeztetések. 2025. január 
közepén a Magyar Közút Nzrt. megküldte 
a közútkezelői engedélyt és hozzájárulást. 
Az abban foglaltak alapján Szada Nagyköz-
ség Önkormányzata megkérte az Építési és 
Közlekedési Minisztériumtól az ún. építte-
tői kijelölést, párhuzamosan pedig megin-
dult az önkormányzat és a Magyar Közút 
Nzrt. között a konzorciumi szerződés elő-
készítése. A Pest Vármegyei Kormányhi-
vatal igen jelentős leterheltsége miatt az 55 
napos hivatalos eljárással szemben hosz-
szú engedélyezési folyamatra számítunk. 
A célunk az, hogy mielőbb megkapjuk az 
építési engedélyt és meg tudjuk indítani a 
kivitelező kiválasztását.

Mi lesz?
Létrejön egy biztonságos, ún. smart típusú 
gyalogátkelőhely (sárgán villogó lámpával, 
napelemes megvilágítással). Megterveztük 
a kerékpáros-átvezetést is a Fenyvesliget 
irányába – mivel a helyszín a HÉSZ-ben 
kerékpáros-hálózati gyűjtőutat is magában 
foglal, így a távlati folytatás kiépítését már 
biztosítani tudja a megtervezett csomópont. 
Fentieken túl egy forgalmi sávokat elvá-

lasztó középszigetet is kialakítunk, előtte 
és utána záróvonallal, ami tiltja a jelenleg 
legveszélyesebb manővert, az előzést. Itt 
sávelhúzás is lesz, ami a településkapu ha-
tását forgalomtechnikailag erősíti. Figyel-
tünk arra, hogy a Fenyvesligeti út jelenlegi 
hegyesszögű csatlakozásának szögét meg-
változtassuk, és a kereszteződést geomet-
riailag Mogyoród felé toltuk. Így mindkét 
irányban teljes belátása lesz a stoptáblánál 
a járművek vezetőinek. A növényzet tisz-
títását követően új fákat telepítünk, a faj-
takiválasztásnál ügyelve a klimatikus vi-
szonyokra is. A kertészeti áruda esetében 
pedig az osztott telek miatt fi gyelembe 
vettük, hogy még egy kapubehajtót szük-
séges biztosítani.
 A Székely Bertalan út csomóponti 
szakaszon a teljes burkolat megújul. A 
fenyvesligeti bekötőútnál új pályaszerke-
zet épül közel 100 méter hosszon. A csa-
padékvíz helyben tartására külön is fi gyel-
met fordítottunk, így az út környezetében 
nagy ívű csészeszelvényű, könnyen gon-
dozható árkokat terveztünk be.
 Bízunk benne, hogy az eddigi előkészí-
tési folyamataink nem voltak hiábavalók, 
és az év második felében már a kivitelezés 
részleteiről számolhatunk be.

Juhász Sándor alpolgármester
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A szellem és a test 
is frissül

Harmincéves szolgálat

Januárban köszöntöttük névnaposun-
kat, Kardos Józsefné, Ágit. Mint ahogy 
ez már egy kedves hagyomány a Nappali 
Klubban, Tóth Istvánné, Ica egy verssel 
szerzett örömöt az ünnepeltnek, aki sü-
teménnyel vendégelte meg társait. 
 A magyar kultúra napja alkalmából meg-
ismerhettünk pár érdekességet a Himnusz 
történetéből, egyben betekintést nyertünk 
a bolgár, a görög és a német himnusz meg-
születésének körülményeibe. A szellem mel-
lett a testet is frissítjük, heti rendszeresség-

Már elérhetők a friss személyijövedelem-
adó-bevallási információk a Nemzeti Adó- 
és Vámhivatal (NAV) honlapján. A 2024-re 
vonatkozó bevallások tervezetét idén is el-
készíti a NAV, de akik ennek ellenére maguk 
töltenék ki a dokumentumot, hozzáfér-
hetnek a 24SZJA-bevallás webes kitöltő-
programjához. Az szja-bevallási és -be-
fi zetési határidő egységes, valamennyi 
adózó számára 2025. május 20.
 A bevallási kötelezettség teljesíté-
se a NAV szja-bevallási tervezetével a leg-
egyszerűbb, ami a magánszemélyeken 
kívül az egyéni vállalkozók, a mezőgazda-
sági őstermelők és az áfafi zetésre kötele-
zett magánszemélyek részére is elérhe-
tő. Esetükben a tervezetet beküldés előtt 
ki kell egészíteni a tavaly szerzett jövedel-
mek adataival. Ügyfélkapu+- vagy DÁP-
azonosítást követően március 15-étől bárki 
hozzáférhet saját bevallási tervezetéhez az 
eSZJA-oldalon.
 Akinek nincs Ügyfélkapu+- vagy DÁP-
azonosítója, március 17-éig, adóazonosí-
tó jele és születési dátuma megadásával 
többféle módon is kérheti a tervezet pos-
tázását:
   •    SMS-ben a 06-30/344-4304-es tele-

fonszámon a következő formában: SZJA
szóközadóazonosítójelszóközééééhhnn, 

   •    az eSZJA-oldalon elérhető webűrlapon,
   •    levélben,
   •    a BEVTERVK formanyomtatványon,
   •    telefonon a 1819-es hívószámon,
   •    személyesen az ügyfélszolgálatokon.
 
Azoknak sem lesz nehéz dolguk, akik ma-
guk készítik szja-bevallásukat. Legegy-
szerűbben a NAV eSZJA-oldaláról (https://
eszja.nav.gov.hu) elérhető szolgáltatás-
sal az elkészített bevallások kényelme-
sen, elektronikusan beküldhetők. Az adó-
zói felhasználás könnyítése érdekében a 
program keresőmezője felismeri a köz-
nyelvben használt kifejezéseket is, nem 
ragaszkodik a fogalmak jogszabály szerin-
ti idézésére
 Aki sem a NAV tervezetét, sem a we-
bes kitöltést nem akarja segítségül hív-
ni, a bevallási kötelezettség az Általá-
nos Nyomtatványkitöltő (ÁNYK) program 
használatával vagy papíron kitöltött 
24SZJA-bevallás benyújtásával is teljesít-
hető. A papíralapú kitöltéshez az üres be-
vallási nyomtatvány és a kitöltési útmutató 
a NAV honlapján, illetve a NAV ügyfélszol-
gálatain érhető el.
 Az szja 1+1 százalékának felajánlásáról, 
a korábbi évekhez hasonlóan, idén is lehet 
rendelkezni elektronikusan és papíron is. A 
rendelkezőnyilatkozat benyújtásának ha-
tárideje 2025. május 20. NAV

INDUL A 2025-ÖS 
ESZJA-SZEZON

gel széktornázunk az idősekkel. Ehhez csak 
egy stabil ülőalkalmatosságra van szükség. 
Ez a mozgásforma nem kimerítő, mégis tel-
jes mértékben átmozgatja a testet. Klubtag-
jaink körében sikere van. A jó társaságban 
gyorsan telik az idő, és a közösségnek mo-
tiváló szerepe van abban, hogy ne hagyják 
abba idő előtt a tornát, ha itt-ott picit fáj.
 Szeretném megragadni az alkalmat, 
hogy a Nappali Klubba invitáljak min-
den kedves érdeklődőt! Változatos prog-
ramokkal várjuk az időseket. Az ilyen ösz-
szejövetelek mindig jó hangulatban telnek 
klubtagjaink körében. Szeretettel várunk 
mindenkit a programjainkra! Elérhetősé-
gek: ori.ildi@szada.hu és 06 70 199 
9570. Őri Ildikó klubvezető

„Nem önmagadért 
vagy, hanem a kö-
zösségért.” – Köl-
csey Ferenc gondo-
latával köszöntötte 
Pintér Lajos pol-
gármester és Ke-
rékgyártó Tamás, 
a SZAK vezető-
je Horváth Ágnest, 
a Szadai Szociális 
Alapszolgáltatási 
Központ munkatár-
sát abból az alkalom-
ból, hogy immár 30 
éve dolgozik közal-
kalmazottként. Ágnes hosszú évek óta rend-
kívüli szolgálatot tesz a közért, számos szadai 
rászorulónak nyújtott támogatást nap mint 

KULTÚRANAPI ÉRDEKESSÉGEK

nap áldozatos munkájával. Köszönet illeti 
azt a kitartást és példamutatást, amellyel a 
hivatását végzi!

PÉLDAMUTATÓ ELHIVATOTTSÁG KÖZALKALMAZOTTKÉNT
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HÍRMIX

Jól halad a kivitelezés

Január végén babacsomagokat kaptak a 
legutóbb született szadai gyermekek szü-
lei. Ennek egyik különlegessége a szadai 
fehérhímzéssel készített előke, melyekre 
a babák monogramja is rákerült. Ezzel te-
szik egyedivé és személyessé a település leg-
fi atalabb lakóit köszöntő ajándékot. Ők pe-
dig: Vince, Jusztin, Máté, Benedek, Bence, 
Viktor és Vince!

EGYEDI AJÁNDÉKOKAT 
KAPTAK A SZÜLŐK

A tervek szerint halad a Székely Bertalan 
Óvoda-Bölcsőde fejlesztése a Dózsa György 
úton. Február közepén az intézményi be-
járáson egyeztetett Szada polgármestere 
az építés vezetőjével. Jelenleg a légtech-

nikai eszközök beszerelése zajlik, felke-
rültek a napelemek is a tetőre, valamint 
a szakemberek megkezdték a hidegbur-
kolást is. A műszaki átadás-átvétel má-
jus végén várható. 

NÉHÁNY HÓNAP MÚLVA LEHET A MŰSZAKI ÁTADÁS-ÁTVÉTEL

IRÁNY A JÁRÁSI HIVATAL!

Február 1-től módosult a lakcímbe-
jelentéssel kapcsolatos ügyintézés 
rendje, amely érinti a lakcímkártya 
kiállítását és az adatmódosítá-
sokat. Az új jogszabály értelmé-
ben a jegyzők hatásköre megszű-
nik a lakcímbejelentési ügyekben, 
így 2025. február 1-től már kizárólag 
a járási hivatalok intézhetik ezeket 
az eljárásokat. A személyi azonosítót 
és lakcímet igazoló hatósági igazol-
vány kiállításának díja 3700 forint. 
Ha valaki postán kéri a kézbesítést, 

az további 2000 forintba kerül. Fon-
tos, hogy bármely járási hivatalban 
lehet lakcímbejelentést tenni, de az 
érintett lakóhelye vagy tartózkodá-
si helye szerint illetékes járási hiva-
talban lehet módosítani az adato-
kat (pl. névváltozás esetén). További 
részletek itt: magyarorszag.hu/ok-
mányok/lakcímigazolvány/lakcím-
változás bejelentése oldalon, illetve 
a magyarkozlony.hu oldalon, a MK 
139. számában (9/2024. (XII. 31.) MK 
rendelet) olvasható.

Hét gyermeket 
köszöntöttek
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ÖNKORMÁNYZAT

Az önkormányzatok 2025. évi költségvetési kilátásai és 
fejlesztéspolitikai lehetőségei címmel rendezett konferenciát 
február 3-án a Magyar Önkormányzatok Szövetsége (MÖSZ) 

Gödöllőn, amelyen a szadai önkormányzatot Pintér Lajos 
polgármester és Juhász Sándor alpolgármester képviselte.

Gúzsba kötött 
önkormányzatok

A 2024. szeptember 26-i MÖSZ-ta-
nács  kozás után ezen a rendezvé-
nyen is megjelent dr. Navracsics 

Tibor közigazgatási és területfejlesztési mi-
niszter, előadásában áttekintette az önkor-
mányzati fi nanszírozás és hatáskörök vál-
tozásait, valamint beszélt a Versenyképes 
járások programról.
 – A 2025-ös költségvetés szigorítja az 
önkormányzatok gazdálkodását és átlát-
hatóbbá teszi fi nanszírozásukat a kormány 
reményei szerint – mondta a tárcavezető. 
Hozzátette, hogy a 2025-ös költségvetés 
által bevezetett gazdálkodási szigorítások 
egyike az úgynevezett faktorálás megtiltá-
sa az önkormányzatok számára (az önkor-
mányzat közvetlen vagy közvetett többsé-
gi tulajdoni részesedésével működő, vagy 
az önkormányzat közvetlen vagy közvetett 
többségi befolyása alatt álló gazdasági tár-
saság önkormányzattal szemben fennálló 
követelése átruházására irányuló szerző-
dést érvényesen nem köthet). A másik szi-
gorítás az államkincstár felé teljesítendő 
adatszolgáltatási rendszert érinti, a har-
madik pedig az, hogy az 50 millió forint fe-
letti fejlesztési célú támogatás kizárólag a 
kincstárnál vezetett számlára folyósítható.

Egy kalapban?
A területfejlesztési minisztérium vezetője 
elmondta, hogy a sok vitát kiváltó különle-
ges gazdasági övezeteket a kormány 2025-
tel megszüntette, és az érintett térségek a 
Versenyképes járások program keretében 
részesülnek majd fejlesztési forrásokban. 
Hozzátette, a kormány pontosította a he-
lyi iparűzésiadó-bevétel többletével kap-
csolatos befi zetési szabályokat is.
 – A szolidaritási hozzájárulásnál az ön-
kormányzati támogatás kiegészítése kerül 
előtérbe, amely az iparűzésiadóerő-képes-
séghez igazodik. 2025-ben a versenyké-

pes járások fejlesztési támogatása orszá-
gos szinten 65 milliárd forintot jelent, így 
a járások háromnegyedében ez 250 mil-
lió forintos keretet eredményez. Ezeket a 
250 millió forintos fejlesztési kereteket jó-
részt a költségvetés egészíti majd ki, mert 
önmagában az ipar űzésiadó-növekmény 
nem lesz elég a mostani kalkulációk sze-
rint – tette hozzá Navracsics Tibor. – Ha 
jól működik a Versenyképes járások prog-
ram, akkor a kormány nem zárkózik el attól, 
hogy a szolidaritási hozzájárulás is foko-
zatosan ebbe a programba, illetve a terü-
letfejlesztési alapba kerüljön 2026-tól. Így 
pontosan nyomon követhető lesz a szoli-
daritási hozzájárulás által befi zetett összeg 
hasznosulása, akár a térségi felzárkózta-

tást, akár pedig a helyben történő fejlesz-
téseket célozza majd.
 Navracsics Tibor azt mondta, hogy az 
idén három fő terület lesz meghatározó az 
1300 milliárdos önkormányzati költségve-
tési fejezetből. Úgy fogalmazott, az egyik 
a pedagógusbér-emelés folytatása, amely 
52,3 milliárd forintos terhet jelent a feje-
zetnek. A polgármesteri illetmény és költ-
ségtérítés emelése 34,3 milliárdba kerül; a 
30 ezres lélekszám alatti önkormányzatok 
esetében a költségvetés jótáll az illetmény-
emelésért, a 30 ezer fölötti településeknek 
viszont ki kell gazdálkodniuk azt.
 Kiemelten szólt a bérek rendezésének 
fontosságáról. Mint mondta, miközben az 
elmúlt években a piaci szférában lendüle-
tes reálbér-növekedés volt, addig ez a köz-
szférában kevésbé érvényesült. A polgár-
mesterek bérét már sikerült rendezni, de 
ez újabb lépést jelölt ki: a köztisztviselői 
és a jegyzői bérekét, ezzel kell majd előre-
haladni. Megjegyezte, tisztában van vele, 
hogy a kormánytisztviselői béreket is ide-
je volna rendezni. 

Elosztási elvek
Mint Juhász Sándor alpolgármester la-
punknak elmondta, ezt követően a tele-
pülésvezetők kérdezhették a minisztert. 
Ahogy fogalmazott, a megszólaló polgár-
mesterek egyetértettek abban, hogy az idén 
újra kevesebb az állami forrás, az adókon 
keresztül pedig dupla elvonás jelentkezik, 
és ez jelentősen nehezíti az önkormányza-
ti működést. Kérdés merült fel azzal kap-
csolatban, hogy a korábban a koronavírus-
járvány kezelése miatt a helyhatóságoktól 
elvont gépjárműadó miért nem kerülhet 
vissza az önkormányzatokhoz, hiszen az 
helyi adó. Navracsics Tibor szerint erre 
nincs politikai válasz. Az alpolgármester 
megjegyezte, felvetődött az is, hogy az egy-
re inkább emelkedő szolidaritási hozzájá-
rulás, az eredeti céljától eltérően, már nem 
a kisebb településeket erősíti, hanem cél-
megjelölés nélkül kerül a központi állami 
költségvetésbe. A tárcavezető erre úgy rea-
gált, hogy „nincs kormányzati költségveté-
si visszajelzése”. 
 Juhász Sándor elmondta, a miniszter fel-
szólalásában említett Versenyképes járások 
programba befolyó önkormányzati források, 
az iparűzésiadó-növekmé nyek szétosztásá-
ról február közepéig még mindig nem jelent 
meg semmilyen hivatalos útmutató és sza-
bályozás. Az alpolgármester azt mondta, a 
MÖSZ-fórumon ebben a témában felme-
rült kérdéseknél Navracsics Tibor példák-
kal próbálta szemléltetni, milyen területek-
re is tudják felhasználni a járások a program 

Január 30-án tartotta tisztújí-
tó közgyűlését a Magyar Önkor-
mányzatok Szövetsége. A szer-
vezet elnökének ismét dr. Gémesi 
Györgyöt, Gödöllő polgármeste-
rét választották meg, a két társ-
elnök Karácsony Gergely, Budapest 
főpolgármestere és Eszes Béla, Já-
noshida polgármestere lett. A 
fel ügyelőbizottságban Fábri Ist-
ván, Csömör, Horváth László, Vác-
szentlászló és ismét Pintér Lajos, 
Szada polgármestere kapott he-
lyet. A Pest Megyei Agglomerá-
ciós Tagozat vezetőjének Fülöp 
Zsoltot, Szentendre polgármeste-
rét választották meg.

ÚJRA 
A FELÜGYELŐ-
BIZOTTSÁGBAN
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Megjelent a Magyar Közlönyben 
Nagy Márton nemzetgazdasági mi-
niszter rendelete a 854 hazai tele-
pülési önkormányzat által 2025-
ben teljesítendő önkormányzati 
szolidaritási hozzájárulás összegé-
ről. Ennek alapján Szada kötele-
zettsége az idén 324 170 720 forint.

TÖBB MINT 
300 MILLIÓ

Navracsics Tibornak, saját bevallása szerint, kicsi a lobbiereje a kormányban

keretösszegét. Ezek: a térségi gazdaság- és 
infrastruktúra-fejlesztés, a településüzemel-
tetés, a szolgáltatásfejlesztés. A tárcaveze-
tő úgy fogalmazott, hogy az egyes járások 
polgármesterei fogadják el a pályázatokat, 
azokat felterjesztik a vármegyei közgyűlés 
elnökének – aki valamennyi megyében kor-
mánypárti személy –, majd a kormány elé 
kerül. A miniszter kiemelte, kétszer annyi 
összegre lehet pályázni, amelyről majd a 
kormányzat fog dönteni. Juhász Sándor hoz-
zátette, az egyik polgármester azt mondta 
a miniszternek, bízik benne, nem politikai 
alapon osztják majd el a pályázati keretet, 
mert az ő települése – amely a mai termi-
nológia szerint nevezhető ellenzéki irányítá-
súnak – jogosultsági, 
szakmai alapon ko-
rábban egészen kis 
összegeket sem ka-
pott meg egyéb pá-
lyázatokon. Juhász 
Sándor megjegyez-
te, ez a típusú féle-
lem minden nem 
kormánypárti ve-
zetésű településve-
zetőben benne van. 
 Javaslat hang-
zott el a közétkez-
tetés áfájának ren-
dezésére, amelyre 
Navracsics Tibor ígé-
retet tett, a kormány 
és az önkormányza-
tok közötti forrás- és feladatmegosztás újra-
gondolásában – amelyre a MÖSZ egy átfogó 
javaslattal készül – pedig ő maga is partner. 
 – A kérdések és a válaszok végén a minisz-
ter úr elmondta, hogy az ő korlátai végesek, 
nincs nagy ráhatása a pénzügyeket is keze-
lő erős befolyású nemzetgazdasági minisz-

terre, ő lenne a legboldogabb, ha az elhang-
zott kéréseket a tárcája részéről teljesíthetné 

– fogalmazott Juhász Sándor. – Összességé-
ben Navracsics Tibor az elmúlt egy évben 
más szintet hozott az önkormányzatok és a 
kormányzat közötti kapcsolatba azzal, hogy 
ő hajlandó a párbeszédre. Korábban ugyan-
is csak államtitkári szinten foglaltak állást 
az önkormányzati ügyekben.

Csökkenő reálérték
A tanácskozáson pódiumbeszélgetések 
keretében vitatták meg az önkormány-
zatok fejlesztési lehetőségeit, a költségve-
tési realitásokat, azt, hogy mekkora a le-

hetséges mozgástér, 
valamint az önkor-
mányzati gazdál-
kodás gyakorla-
ti kérdéseit. Péteri 
Gábor önkormány-
zati szak értő felhív-
ta a fi gyelmet arra, 
hogy a Költségve-
tési Tanács szerint 
a 2025-ös költség-
vetés sok kockázatot 
rejt; többek között a 
csökkenő beruházá-
sokat említette, és 
úgy fogalmazott, ez 
az év a bérről és mű-
ködésről fog szólni. 
Juhász Sándor eh-

hez annyit tett hozzá, hogy a helyi fejlesz-
tésekre (közmű, út, sportlétesítmény stb.) 
gyakorlatilag semmilyen forrás nincs, a 
működésre kell koncentrálni. Mint meg-
jegyezte, a bérnövekményeknek csak egy 
részét kapják meg működési támogatás-
ként az önkormányzatok, saját forrásból 

kell kigazdálkodni a minimálbér-emel-
kedés és a garantált bérminimum növeke-
déséből adódó fi zetésemeléseket. Úgy lát-
ja, az infl áció miatt a működési költségek 
is nőttek, és emiatt az állami forrás reál-
értéken csökkent, míg a magyar kormány 
és az Európai Bizottság közötti jogi és jog-
államisági viták miatt utóbbi az önkor-
mányzatok számára is szóba jöhető EU-s 
forrásokat blokkolja. Amondó, hogy az ál-
lami büdzsé bajban van, és nem az önkor-
mányzatok működésének segítése a fő célja.
 Ezt alátámasztotta az a beszélgetés is, 
amelyen Karácsony Gergely, Budapest 
főpolgármestere, Szűcsné Posztovics Ilo-
na, Tatabánya, Wittinghoff  Tamás, Buda-
örs és Eszes Béla, Jánoshida polgármestere 
vett részt. Mint elhangzott, az induló éves 
költségvetések több esetben csak minimá-
lis fejlesztéseket tartalmaznak. Karácsony 
Gergely úgy fogalmazott, eddig is csak az 
EU-s pénzek adtak lehetőséget a fejleszté-
sekre, s az önkormányzatokat a kormány 
és az EU közötti ellentét veszteseinek ne-
vezte.  RF

Összességében 
Navracsics Tibor az 

elmúlt egy évben más 
szintet hozott az ön-

kormányzatok és a kor-
mányzat közötti kap-
csolatba azzal, hogy ő 

hajlandó a párbeszédre.
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Az év első képviselő-testületi ülé-
se január 29-én zajlott. Ezen hatá-
roztak a köztisztviselők illetmény-
alapjáról. A testület meghatározta 
a Szadai Polgármesteri Hivatal-
nál foglalkoztatott közszolgála-
ti tisztviselők 2025-re vonatkozó 
illetményalapját és a bankszámla-
hozzájárulásuk mértékét is. Az il-
letményalapot 69 ezerről 75 ezer 
forintra emelte a testület, annak 
érdekében, hogy a hivatalon belül 
rendszeresített teljesítményösztön-
ző rendszer kellő hatásfokkal mű-
ködhessen.
 A testület döntött még egy ko-
rábban jóváhagyott településren-
dezési szerződés, valamint jelzá-
logjog-alapításról szóló szerződés 
módosításáról, illetve egy belterü-
letbe vonási kérelem elutasításáról. 
Továbbá elfogadták a Szada Nova 
NKft. 2024. évi negyedik negyed-
éves beszámolóját is. Ugyancsak el-
fogadták a 2025-ös civil, sporttámo-
gatási, közbiztonsági pályázatok, 
illetve az utcafásítási program pá-
lyázati kiírását (mindkettőről bőveb-
ben a 19. oldalon lehet olvasni – a 
szerk.). Az egyháztámogatási keret 
terhére biztosított négymillió forint-
tal – a rotáció elve mentén – a testü-
let ebben az évben a Szadai Refor-
mátus Gyülekezetet támogatja. 
 Módosult a Környezetvédelmi 
program tárgyalásának időpontja 
is, a kidolgozás időigényére tekin-
tettel ezt márciusról májusra üte-
mezte át a testület. Mivel e prog-
ramra épül a Környezetvédelmi 
intézkedési terv, annak tárgyalása 
júniusra került át.

PÁLYÁZATI KIÍRÁSOKA február 12-én megtartott rendkívüli testületi ülésen 
több pénzügyi döntés is született, a legfontosabb ezek 

közül a település 2025. évi költségvetésének elfogadása volt.

Elkészült a várhatóan 
nehéz év költségvetése

M indenekelőtt! Szada nevét 1325. 
április 11-én említi először ok-
levél, ez az írásos emlék a bi-

zonyítéka annak, hogy Szada történelme 
már legalább 700 éve íródik. A dokumen-
tum és a település számára nagy jelentősé-
gű jubileum tiszteletére a testület a 2025-
ös évet emlékévvé nyilvánította. Továbbá 
döntött hétmillió forint elkülönítéséről az 
évforduló méltó megünneplésére. (A témá-
val kapcsolatos további információk a 16. 
oldalon találhatók.)

Elfogadva
A képviselő-testület a rendkívüli ülésen el-
fogadta Szada Nagyközség Önkormányza-
tának 2025. évi költségvetését. Pintér Lajos 
polgármester hangsúlyozta, hogy az elvo-
nások és költségek jelentős emelkedése mi-
att nehéz év előtt áll Szada, a költségvetés 
ennek ellenére biztosítja a település bizton-
ságos működését, valamint néhány koráb-
ban megígért fejlesztés megvalósítására 
is lesz lehetőség és mozgástér. Hozzátette, 
folytatni szeretnék a mart aszfaltos utak 
kialakítását, továbbá a tervek között sze-
repel még a Berek utcai szerkezetkész in-

gatlan hasznosítása, 
a Dózsa György út 
felújításának foly-
tatása, a közvilá-
gítás fejlesztése és 
a Fenyvesligeti út–
Székely Bertalan úti 
csomópont kialakí-
tása gyalogos- és ke-
rékpáros-átvezetés-
sel (erről részletek a 
2–3. oldalon). Meg-
jegyezte, a település 
vezetése elkötelezett 
abban, hogy Szada a 
nehézségek ellenére 
is továbbfejlődjön.

Megállapítás
A jogszabályi változások és az önkormány-
zat által nyújtott béremelések okán szüksé-
gessé vált az önkormányzat irányítása alá 
tartozó költségvetési szervek intézmény-
vezetői illetményének, munkabérének, va-
lamint a Szada Nova NKft. ügyvezetője ja-
vadalmazásának megállapítása. A testület 
meghozta az illetményekre és javadalma-
zásokra vonatkozó döntését.

Támogatás 
A Veresegyházi Önkéntes Tűzoltó Egyesü-
let Szada közigazgatási területén belül is 
mentési, tűzvédelmi tevékenységet folytat, 
valamint részt vesz a káresemények meg-
szüntetésében. A képviselő-testület koráb-
ban elvi hozzájárulását adta az egyesület te-
vékenységének támogatásához. A mostani 
ülésen a testület elfogadta az egyesülettel 
kötendő együttműködési megállapodást, 
valamint határozott arról is, hogy ebben 
az évben 1,5 millió forinttal járul hozzá a 
szervezet működéséhez. 
 Emellett a Szadai Székely Bertalan 
Óvoda-Bölcsőde fejlesztéséhez kapcsoló-

dó eszközbeszerzés terhére plusz ötmillió 
forint biztosításáról is döntés született. A 
megnövekedett költségeket a pályázat be-
nyújtása óta eltelt időszak áremelkedései 
okozták. DE

ÖNKORMÁNYZAT

Hosszú előkészítés után 
fogadták el az idei büdzsét
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KÖZ-TÉR

Az elmúlt hetekben heves reakciókat váltott ki a helyi in-
ternetes fórumokon megjelent, az ingyenes padlásszige-
telést köztudatba emelő felhívás. Voltak az érintett céget 

hiteltelenítő, annak gazdasági hátterét vizsgáló bejegyzések, 
voltak a szándék tisztaságát megerősítő észrevételek is. Ezért 
úgy gondoltuk, érdemes objektíven áttekinteni ezt a témát. 

Miért „ingyenes” 
egy födémszigetelés?

A z elmúlt fél évben több cég ingyene-
sen vagy igen kedvező áron kínált 
padlásfödém-szigetelést, amely 

elég energiamegtakarítást hozhat ahhoz, 
hogy a ház az átlagfogyasztási kvóta alá 
kerüljön. 2024 szeptemberében a szadai 
önkormányzatot megkereste egy vállalko-
zó, aki támogatást kért arra, hogy minél 
több felületen informálhassa a lakosságot. 
Bekértük és pontról pontra átvizsgáltuk a 
szerződéstervezetet, felhívtuk a cég képvi-
selőjének a fi gyelmét a hiányosságok pótlá-
sára. Arra kapott ígéretet, hogy ha javítják 
a szerződést, akkor különböző felületeken 
tájékoztathatják a lakosságot a kimondot-
tan padlásfödém-szigetelésre irányuló in-
gyenes pályázatról, és ezzel együtt a cég 
elérhetőségei is nyilvánossá válhatnak. A 
vállalkozás a hiányosságok pótlásával a 
mai napig nem jelentkezett.
 Az EU átlagában az energiafogyasztás 
40 százaléka kötődik a lakóházak, a köz-
épületek üzemeltetéséhez. Magyarorszá-
gon az éves energiamérleg alapján ugyan-
ez 50 százalék volt 2022-ben. A szektor 
üveg  ház hatásúgáz-kibocsátását (ÜHG) és 
energiafogyasztását vizsgálva a szolgálta-
tói épületek energiafogyasztása csökkent, 
a lakossági épületek értékei az időjárás vál-
tozásának arányában ingadoztak. 2022-
ben, 2023-ban aztán az energiaválság, va-
lamint a rezsicsökkentés kétsávossá tétele 
és az enyhe tél hatására drasztikusan visz-
szaesett mindkét szegmens energiafogyasz-
tása és kibocsátása.
 Magyarország vállalta az EU klímasem-
legességi céljának teljesítéséhez, hogy az 
épületállományt 2050-re nagy energiaha-
tékonyságúvá alakítsa át, és energiaellá-
tását teljesen ÜHG-kibocsátás-mentessé 
tegye. A lakásokat, családi házakat nézve 
nagyjából 3,7 millió otthon esetén szüksé-

ges beruházásokat végezni. Ezenkívül még 
a nem lakossági épületek (például közin-
tézmények) jelentős része is felújításra szo-
rul. Figyelembe véve a feladat nagyságát, 
időigényét, már 2030-ig is jelentős előre-
haladást kellene elérni.
 Falvakban az idén sokan kaptak olyan 
ajánlatot – akár önkormányzati közve-
títéssel is –, hogy egy-egy vállalkozó in-
gyenesen vagy rendkívül olcsón vállalja 
a padlásfödém szigetelését. Ez a lakónak 
megéri, hiszen egy 
épületben a legna-
gyobb hőveszteség 
a tetőn át megy el. 
Ennek megoldá-
sával akár 20–30 
százalék energia-
megtakarítás is el-
érhető. A munka 
pár óra alatt, komo-
lyabb bontás-átépí-
tés nélkül elvégez-
hető. A szerződések 
pontos feltételek-
hez vannak kötve. 
Egyezség esetén a vállalkozó megérkezik 
a hőszigetelési anyagokkal, és akár egy nap 
alatt el is készül a padlásszigetelés.
 A vállalkozónak azért éri ez meg, mert 
cserébe a lakótól engedélyt kap az így ke-
letkezett hitelesített energiamegtakarítás 
(HEM) értékesítéséhez az Energiahaté-
konysági Kötelezettségi Rendszerben 
(EKR). Ez a csak most felpörgő rendszer 
az ország 2030-as energiahatékonysá-
gi célja teljesítésének legfontosabb esz-
köze lehet, a hatálya alá tartozó energia-
kereskedő vállalatokat arra szorítja, hogy 
energiamegtakarítási beruházásokat hajt-
sanak végre vagy fi nanszírozzanak. Az 
ilyen ajánlat eddig a vállalkozónak is meg-

érte, hiszen profi tot ért el még az anyag- és 
munkaköltség nélkül kínált beruházáson 
is. Úgy tűnt tehát, hogy állami támogatá-
sok nélkül is elindulhat egy tömeges ener-
giahatékonyság-javítási hullám. 
 A jogalkotó időközben kiigazításokat 
tett az EKR-ben. Ennek során a hitelesí-
tési követelmények erősítésével szűkítette 
a csalási lehetőségeket, ami fontos, mert 
az senkinek sem jó, ha valójában meg sem 
történt szigetelésekkel próbálnának hasz-
not szerezni az EKR-en keresztül. Az el-
várt szigetelőanyag-vastagságot 25-ről 30 
centiméterre növelte, és alá-fölé fóliázást 
is előírt, így nő a megtakarított energia és 
tartósabb lesz a beruházás is. 
 A változások összességében ahhoz ve-
zetnek, hogy némileg nőnek a kivitelezési 
költségek, így már nem biztos, hogy megéri 
térítésmentesen elvégezni a munkát, vagy-
is csökken az ajánlat marketingereje – az 

„ingyen” varázsszó sok tetőt ki tudott nyitni. 
Fontos lenne, ha ennek ellenére 
sem szakadna meg a beruházá-
sok hulláma, hiszen a padlásfö-
dém-szigetelés még minimális 
ráfordítással is megéri a lakó-
nak és a vállalkozónak is.
 A párhuzamosan futó ott hon-
felújítási program egyelőre nem 
váltott ki kimagasló érdeklődést, 
a kiírás utáni első bő két hónap-
ban csak 2000 kérelmet fogad-
tak be, és az elkészült kiinduló 
energiatanúsítványok száma is 
csak a 10 ezret éri el. Ez a szám 
a 3,7 millió otthonra vetítve na-

gyon kevés. Az ok a bonyolult adminiszt-
ráció lehet, akár 20 különböző dokumen-
tumot is mellékelni kell a beadványhoz. Az 
Energiaügyi Minisztérium jelezte, már dol-
goznak a feltételek átdolgozásán, egyszerű-
sítésén. Ahhoz, hogy Magyarország 2050-
re elérje kitűzött klímasemlegességi célját, 
és létrejöjjön a nagy energiahatékonyságú, 
dekarbonizált épületállomány, évi 140 ezer 
ingatlant kellene felújítani. 
 A programok tehát valósak, léteznek. 
Kérjük, hogy minden esetben tájékozód-
janak az aktuális részletekről, jogi szabá-
lyozásokról és a felajánlásokat tevő vállal-
kozások hátteréről.

Szada Nagyközség Önkormányzata

Az Energiaügyi 
Minisztérium je-
lezte, már dol-

goznak a feltéte-
lek átdolgozásán, 
egyszerűsítésén.



10 2111 SZADA | 2025. FEBRUÁR

SZOCIÁLIS ÜGYEK

A helyi sokszereplős gyermekvédelmi jelzőrendszert 
a Szadai Szociális Alapszolgáltatási Központ működteti,
 és mint kiderült, bőven akadnak megoldandó esetek. 

A problémák közé bekerült egy új esettípus is.

Nem szabad eltitkolni 
a problémákat

A törvény által életre hívott gyer-
mekvédelmi jelzőrendszer cél-
ja a gyermek családban történő 

nevelkedésének elősegítése, a gyerme-
kek veszélyeztetettségének megelőzése 
és megszüntetése. A működtetése egy-
szerre állami és önkormányzati feladat.

Kötelezettség
Szadán a települési jelzőrendszert a jog-
szabályi előírásoknak megfelelően a Szo-
ciális Alapszolgáltatási Központ (SZAK) 
működteti. Ezen belül is a települési jel-
zőrendszeri felelős fogja össze és koordi-
nálja a munkát. Mint Kerékgyártó Tamás 
intézményvezető lapunknak elmondta, 
szűkebb értelemben a jelzőrendszer tag-
jai a helyi oktatási-nevelési intézmények, 
a háziorvosok és házi gyermekorvosok, a 
védőnők, az önkormányzat jegyzője, az 
egyházak, az egyesületek, az alapítvá-
nyok, a lakosság és maga a SZAK. Ezen-
kívül tágabb értelemben együtt dolgoz-
nak még a jelzőrendszer többi (állami) 
tagjával is, így a gyermekjóléti központ-
tal, a gyámhivatallal, a rendőrséggel, az 
ügyészséggel, a bírósággal, a pártfogókkal.
 – A vonatkozó jogszabály nevesíti a jel-
zőrendszer tagjait, illetve számukra jel-
zési és együttműködési kötelezettséget 
ír elő arra, hogy tevékenységi területü-
kön feladatuk a veszélyeztetető tényezők, 
krízishelyzetek észlelése, felismerése és 
ezek jelzése annak érdekében, hogy a ve-
szélyeztetettség megszűnhessen, illetve a 
krízishelyzetek következményei enyhül-
jenek – magyarázta a részfeladatokat. 

Ha kell, azonnal
Kerékgyártó Tamás szerint hiába tűnik 
bejáratottnak a hosszú ideje működő 
rendszer, a korábbi évek tapasztalatai 
alapján azt szűrte le, hogy az egyes sze-
replők körében még mindig bizonyta-

lanság van abban, hogy a jelzést hová, 
kinek és milyen formában és tartalom-
mal küldjék el. Sőt, szerinte olykor az is 
felmerült, hogy küldjenek-e egyáltalán 
jelzést egy felnőtt, egy család vagy egy 
gyermek érdekében. 
 – Veszélyeztetettség esetén a jelzése-
ket mindig írásban kell megtenni a SZAK 

felé. Az adott problémával kapcsolatban 
szolgálatunknak a jogszabályoknak meg-
felelően öt napon belül meg kell tennie a 
megfelelő lépéseket. Súlyos esetben, pél-
dául bántalmazásnál, azonnal – hangsú-
lyozta az intézményvezető. – Szeretném 
itt is felhívni a fi gyelmet a jelzés fontos-
ságára. A jelzőrendszer hatékony műkö-
désének feltételei ugyanis: a megelőzés, 
a gyanú (a veszélyeztetettség súlyosságát 
mérlegeli), a cselekvés (feltárja a problé-
mát, azokra megoldást dolgoz ki), a visz-
szajelzés (az érintett jelzőrendszeri tagok-
nak), az utánkövetés (szükség esetén az 
intézkedés fenntartása).

Jellemző esetek
Kíváncsiak voltunk arra is, hogy Szadán 
az utóbbi öt évben milyen intézkedéseket 
kellett tenni. Mint mondta, a beérkező 
jelzések után gyakran elégséges a csalá-
dokkal történő elbeszélgetés, tájékozta-
tás az igénybe vehető szolgáltatásokról, 
mindezek  segítségével a családok továb-
bi beavatkozás nélkül rendezni tudják a 
felmerülő problémát. Több esetben pedig 
szükséges volt az alapellátás keretében 
történő családgondozás, amit a családok 
önként vesznek igénybe. A helyi jelzőrend-
szerben a legtöbbször előfordult megol-
dandó ügyek közé sorolta Kerékgyártó 
Tamás a következőket: tankötelezettség 
elmulasztása; igazolatlan iskolai hiány-
zások; magatartás- és teljesítményzavar; 
válás kapcsán kialakult családi konfl iktu-
sok; szülők közötti eltérő gyermekneve-
lési elvek; elhanyagolás; család életvitele; 
gyermekintézménybe való beilleszkedési 
nehézség; anyagi, megélhetési, lakhatá-
si gondok. Hozzátette még, hogy koráb-
ban nem volt jellemző, de az elmúlt egy 
évben Szadán sűrűn előforduló problé-
mává vált a felnőtt és a gyermek sérel-
mére egyaránt elkövetett bántalmazás is.
 – Az említetthez képest olykor hatha-
tósabb segítséget is kell nyújtanunk, ha 
egy eset súlyossága azt kívánja. Ilyenkor 
szükségessé válik a hatósági intézkedés 
kezdeményezése a Pest Vármegyei Kor-
mányhivatal gyámügyi osztályánál: ez 
pedig védelembevételt, ideiglenes hatá-
lyú elhelyezés kezdeményezését jelenti. 
Sajnos ilyenre is volt példa… RF

A házi segítségnyújtás biztosításá-
val a SZAK célja az, hogy enyhítse 
az idősebb korosztály tagjait sújtó 
elmagányosodást, fi zikai és men-
tális támaszt nyújtson mindenna-
pi életükhöz, mindezt úgy, hogy köl-
csönös tisztelettel és szeretettel 
veszi körül őket. Előnye, hogy a gon-
dozottak nem kerülnek be a költség-
igényesebb szociális és egészségügyi 
ellátásokba, illetve a megszokott 
környezetükben történő gondozá-
suk mentálisan is előnyösebb szá-
mukra. Segítséget a következőkben 
tudnak nyújtani: tisztálkodás; étkez-
tetés, illetve ezzel kapcsolatos teen-
dők; bevásárlás; gyógyszerkiváltás; 
szakrendelésekre időpontkérés
 A szolgáltatás önkéntesen, sa-
ját kezdeményezésre vehető igény-
be, Szadán ez térítésmentes. Az 
igénybevétel részleteiről érdek-
lődni lehet SZAK-nál [Szada, Dó-
zsa György út 76., telefon: (28) 
503-625, (28) 503-627 +36-70-199-
9570; e-mail: szak@szada.hu].
 – Jelenleg 18 fő veszi igénybe a 
házi segítségnyújtást Szadán. Hosz-
szú idő után sikerült felvennünk egy 
szakembert a házi gondozónk mel-
lé, így megfelelő „csapattal” tudjuk 
biztosítani a szolgáltatást. Ebben a 
pillanatban nincs várólistánk, igyek-
szünk a hozzánk segítségért fordu-
lók igényeit kielégíteni – mondta a 
SZAK vezetője.

OTTHON, SZERETETBEN
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HELYI GAZDASÁG

Jó hír valamennyi kisvállalkozás számára, hogy 18 
millió forintra emelkedik az alanyi adómentesség
 határa. Akik ebben a körben voltak, nincs további 

teendőjük, azoknak azonban, akik a korábbi 12 
milliós határt tavaly átlépték, jelezniük kell a váltást.

„Legutóbb 2019-ben emelkedett 
az alanyi adómentesség határérté-
ke, akkor 8 millióról 12 millió forintra 
nőtt. Ezt követően 2019-től 2024 vé-
géig 54,2 százalékos infl áció volt ta-
pasztalható, de egyes élelmiszerek és 
szolgáltatások esetén még ennél is 
magasabb lehetett. A Magyar Köny-
velők Országos Egyesülete (MKOE) 
már évekkel ezelőtt jelezte, hogy az 
infl áció miatt emelni kellene egy sor 
határértéket, többek között az alanyi 
adómentességet is. Válasz azonban 
nem érkezett. A régióban az alanyi 
adómentesség így is az egyik legala-
csonyabb marad, az infl ációt fi gye-
lembe véve reálértékű emelés nem is 
történt, holott az uniós határ 30 mil-
lió forint körüli mentességi keretet is 
megengedne.
 A mostani visszamenőleges be-
jelentés, az ehhez fűződő elemzés, 
számlasztornózás, pénztárgépes 
jegyzőkönyvek készítése, a bejelen-
tés, az adószám módosulása számos 
munkaórát, fölösleges adminisztrá-
ciót jelent, ami elkerülhető lett volna, 
ha a kormány időben dönt.
 A legkisebb vállalkozásoknak az 
áfamentesség azt is jelenti, hogy az 
igénybe vett szolgáltatások és a be-
szerzett termékek után nem igényel-
hetik vissza az adót, így egyértelmű 
előnyről nem lehet beszélni. A visz-
szamenőleges átállás esetére hiá-
nyoznak a polgári jogi szabályok, ami 
milliós nagyságrendű vitát is eredmé-
nyezhet az eladó és a vevő között.”

Ruszin Zsolt, az MKOE alelnöke

PROBLÉMÁS IDŐZÍTÉS 

Emelkedett az áfamentes 
értékhatár

A z alanyi adómentesség (áfa men-
tesség) választására jogosító érték-
határ 12 millió forintról 18 millióra 

emelkedett – visszamenőleg – 2025. janu-
ár 1-től. A már most alanyi mentes, több 
mint 830 ezer kisvállalkozásnak nincs te-
endője. Az újonnan alakuló vállalkozások-
nak is egyszerű a dolguk, a megalakuláskor 
mindössze egy kattintással választhatják 
az alanyi mentességet. Ha a feltételek fenn-
állnak, megéri visszamenőleg már ez évre 
is ezt választani, hiszen az alanyi mente-
seknek főszabály szerint nem kell általá-
nos forgalmi adót (áfa) felszámítani, fi zetni, 
sőt, még áfabevallást sem kell benyújtani. 
Ugyanakkor ebben az esetben a levonási 
jog sem illeti meg az adózót.
 A kedvező változás azokat a kisvállalko-
zókat is érintheti, akik például 2023-ban 

vagy 2024-ben ugyan átlépték a koráb-
bi 12 milliós értékhatárt, de az új, meg-
emelt összegű 18 millió határt tavaly nem 
érték el, és várhatóan az idén sem fogják. 
Az érintetteknek elsőként az alanyi men-
tesség választásáról kell nyilatkozniuk leg-
később február 28-ig. Ezt legegyszerűbben 
az Online Nyomtatványkitöltő Alkalma-
zásban (ONYA) tehetik meg.
 A választástól számított 8 napon belül 
módosítani kell az idei számlákat; azokat 
már az áfa felszámítása nélkül kell ismét 
kiállítani. Fontos az is, hogy a kisvállalkozó 
a módosító számlát a partnerének átadja. 
Az alanyi mentesség választása előtt, még 
az idén bármilyen módon kiállított nyug-
tákat nem szükséges módosítani.
 Az áfa alóli mentesség esetében nincs 
levonási jog, így annak a kisvállalkozó-

nak, aki az alanyi mentesség választá-
sáig áfabevallást is benyújtott és volt 
levonandó adója, korrigálnia kell. A men-
tességet választókra vonatkozó szabá-
lyok egész évre szólnak, ezért 2025. ja-
nuár 1-ig visszamenőleg nem helyezhető 
levonásba az általuk befogadott szám-
lákban szereplő áfa.

Nemzeti Adó- és Vámhivatal

A 12-ről 18 millió forintra történő 
emelés szükségességét a Magyar 
Kereskedelmi és Iparkamara (MKIK) 
már 2024. január 14-én megfogal-
mazta. Indoklása szerint így valóban 
támogatni lehetne a kisvállalkozá-
sokat, amelyek az aktuális 12 milliós 
bevételi határ átlépése után kény-
telenek lehetnek a szürke- vagy fe-
ketegazdaság felé fordulni, hogy el-
kerüljék az áfás kötelezettségeket. 
Az MKIK kétlépcsős emelést java-
solt: először 2025 januárjától 15 mil-
lió, majd 2026 januárjától 18 millió 
forintra. Végül a kormány a vissza-
menőleges egylépcsős emelés mel-
lett döntött.
 A kamara fi gyelmeztetett a kis-
adózó vállalkozások tételes adó-
ja (kata) szerint adózók helyzeté-
nek rendezésére is. Az MKIK szerint 

a jelenlegi havi 50 ezer forintos té-
teles adó a folyamatos infl áció mi-
att egyre nehezebben elviselhe-
tő a kisadózó vállalkozók számára. 
Itt két megoldás lehetséges. Ve-
zessék vissza a magasabb téte-
les adó választásának lehetősé-
gét, például legyen választható a 
havi 75 ezer vagy 100 ezer forin-
tos tételes adófi zetési lehetőség. 
Így már egy befi zetéssel arányos, 
elfogadható nyugdíjra lenne majd 
jogosult az ezt választó vállalko-
zó. A másik, hogy az áfamentes ha-
tárérték emelkedésével arányo-
san valorizálják a havi kata tételes 
adóösszegét, ezzel is biztosítva a 
kedvezményes adózást választó 
vállalkozások szociális ellátásainak 
és nyugdíjának méltányosan jobb 
alapokra helyezését. RF

KATARENDEZÉSRE VÁRVA
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Lassan befejeződik a Székely-
kert melletti új, a jövőben 
kulturális célokat szolgáló
 régi parasztház felújítása,
 végső el- és berendezése,

 majd következhet 
a hivatalos megnyitó is.

HELYI KULTÚRA

Hétfő: 9–16 óra, Kedd: 11–17 óra
Szerda: 12–18 óra, Csütörtök: 
9–16 óra, Péntek: 9–15 óra

ELÉRHETŐSÉGEINK:
Web: www.szadafaluhaz.hu
Bagolyvár Könyvtár Facebook-oldal
E-mail: szadakonyvtar@gmail.com
Telefon: +36 70-19-99-571

NYITVATARTÁS

Slihoczki László: 
A Kis Kékorrú kalandjai
A Kis Kékorrú kalandjairól szóló há-
romrészes könyv első kötetében 
megismerkedhetünk a Kéksólyom lé-
gitársaság fl ottájába tartozó, Feri-
hegyre érkező fi atal, új kis Boeinggal 
és a családjával. A nyolc, egyestés 
mese olvasása közben izgalmasabb-
nál izgalmasabb kalandokat élhetünk 
át a fedélzeten, amelyek során a hirte-
len felmerülő félelmetes problémákat 
a Kis Kékorrú és nagyszerű személy-
zete sikeresen old meg. A lenyűgö-
ző élmények közepette Ferihegyről 
eljutunk Párizsba, Londonba, Auszt-
ráliába, de repülünk 
gyermeknapon a Ba-
laton felett is, mi-
közben lebilincselő 
mondákat, mesé-
ket is hallgathatunk a 
fedélzeten, majd iz-
galmas éjszakát tölt-
hetünk egy lidércjár-

ta kastélyban. De néha felbukkan a Kis 
Kékorrú legnagyobb ellensége, a go-
nosz Nyírószél is, hogy veszélybe so-
dorja apró repülőnket. Fény derül arra 
is, hogy miképpen kerül egy zöld-fe-
hér sas egy Boeing vezérsíkjára. Vé-
gül izgalmas mentőakció keretében 
az egész család elindul a Kék Kobalt-
szigetre, ahol éppen egy félelmetes, 
pusztító vulkán tör ki. A nem minden-
napi mentőakció sikeréhez a csa-
pat összehangolt erőfeszítésére van 
szükség. Miközben a legnagyobb ve-
szélyek sem kerülik el a nagyszerű és 
különleges repülős családot.
 (Február 16-án könyvbemuta-
tón ismerhettük meg A Kis Kékorrú ka-
landjait a szerzővel, Slihoczki Lászlóval 
együtt. A főszereplő a Kis kékorrú Boe-

ing HA-VER volt, ame-
lyet a legszerencsé-
sebb gyermek haza is 
vihetett. A jó hangula-
tot fokozta a KAZUKA 
gyerekzenekar. A Kis 
Kékorrú kalandjai 
könyvtárunkban köl-
csönözhető.)

Műszakilag minden rendben

A Bagolyvár Könyvtár új könyvtárosaként 
köszöntöm önöket. Immár 25 éve élek Sza-

dán, a könyvek és az olvasás szerete-
te mindig fontos része volt az életem-

nek. Első megbízatásaim egyikeként részt 
vehettem a helyi általános iskola Kazinczy 
szép magyar beszéd versenyén, ahol zsű-
ritagként örömmel hallgattam a felsőéve-
sek előadását. 
 Családi mesedélután rendezvényünk az 
idén is folytatódik, február 25-én (kedden) 
17 órától diafi lmvetítéssel örvendeztetjük 
meg a legkisebbeket. Márciustól a hosszab-
bodó nappalok miatt papírszínházas mese-
délutánnal várjuk a kicsiket, első alkalom-
mal március 25-én (kedden) 17 órától.
 Továbbra is az eddig megszokott nyitva-
tartással, szolgáltatásokkal várom a régi és 
új olvasókat. A kölcsönözhető új könyveket 
a nap bármely szakában megtekinthetik a 
Faluház ablakában berendezett kirakatban. 
Az épület előterében lévő Könyvmoly bör-
zén továbbra is válogathatnak a kihelye-
zett, ingyen elvihető könyvekből.

Haraszti Nóra könyvtáros

B ár nem tervezte így a szadai ön-
kormányzat, mégis január 22-én, 
a magyar kultúra napján került 

sor a Székely Bertalan u. 24. szám alat-
ti új kulturális és közösségi tér műszaki 
átadás-átvételére. Ez a Székely Bertalan 
Művelődési Ház és Könyvtár egyik újabb 

közművelődési helyszíne lesz, további le-
hetőségeket biztosítva a művelődési ház 
programjainak, civil kezdeményezések-
nek, hagyományainkat ápoló tevékenysé-

geknek vagy éppen 
izgalmas nyári tá-
boroknak.
 A hivatalos meg-
nyitóra még vár-
ni kell, mivel a 
kültéren több te-
reprendezési, belül 
pedig számos be-
rendezési feladatot 
szükséges elvégezni. 
 – Még sok mun-
ka áll előttünk, mi-
előtt ténylegesen át-
adhatjuk, de biztos 
vagyok abban, hogy 

kulturális életünk egy értékes és népszerű 
közösségi térrel lesz gazdagabb – jegyezte 
meg Pintér Lajos polgármester az átadás-
átvétel alkalmából. RF

Hamarosan a nagyközönség előtt is megnyílik a ház

Könyvtári hírek

KÖNYVAJÁNLÓ
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HELYI KULTÚRA

A 2025-ös települési programok
Időpont Esemény Helyszín

2025. február 22. Általános iskola jótékonysági bálja Iskola/szmk

2025. február 23. 17 óra Hadnagy Jolán előadása Faluház

2025. március 8. Borászbál Faluház

2025. március 14. 1848 méteres futás Fő tér

2025. március 15. Nemzeti ünnep Faluház

2025. március 20. 17 óra Vasváry Ildikó-kiállítás megnyitója Faluház

2025. március 26. 18 óra SZADALOM-A, Cimbaliband 
és Berkó Domonkos különleges estje Faluház

2025. április 7. Az 1849-es tavaszi hadjárat, hagyományőrző rendezvény Fő tér

2025. április 21. Tájházi húsvét Tájház

2025. április 26. Tájházak napja Tájház

2025. április 26. 10 óra III. Szada utánpótlás-kempókupa Általános iskola

2025. május 3. Családi nap Sportcentrum

2025. május 11. Székely-nap (emlékezés, díjátadás, kiállítás) Székely-kert/sírkert

2025. május 19. 18 óra Pál Feri atya előadása Faluház

2025. május 25. 12 óra Hősök napja Faluház

2025. május 25. 14 óra Gyereknap Községi piac

2025. május 27. 14 óra Véradás Faluház

2025. május 31. 9 óra V. Szada Terepfutás Versenyközpont: általános iskola

2025. június 4. Trianoni megemlékezés Örökségünk szobor

2025. június 6. Könyvtári piknik Faluház

2025. június 7. JátSzada – Társasjátékok éjszakája Sportcentrum

2025. június 20. Általános iskolai ballagás Általános iskola

2025. június 21. Czibere-gála Székely-kert

2025. július 26. Aratóünnep Tájház

2025. augusztus 20. Államalapítás és Szent István ünnepe Faluház

2025. augusztus 23. Szent István-napi mulatság Sportcentrum

2025. augusztus 30. Fényfesztivál Székely-kert

2025. szeptember 20. Szüreti mulatság/Takaros porta-verseny díjátadó Székely-kert

2025. szeptember 23. 14 óra Véradás Faluház

2025. október 1. Idősek napja Faluház

2025. október 6. Kertai Zalán: Magyar hősök, vértanúk 
című kiállítás megnyitója Faluház

2025. október 23. 10 óra Nemzeti ünnep Faluház

2025. október 30. Közmeghallgatás Faluház

2025. november 7. Márton-napi felvonulás Óvoda

2025. november 22. 18 óra Tízéves a Szadai Szólamok énekkar – jubileumi koncert Faluház

2025. november 29. Sportbál Faluház

2025. november 30. Advent első vasárnapja Fő tér

2025. december 5. Mikulás-ünnepség Faluház

2025. december 7. Advent második vasárnapja Fő tér

2025. december 14. Falukarácsony Faluház

2025. december 14. Advent harmadik vasárnapja Fő tér

2025. december 21. Advent negyedik vasárnapja Fő tér
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OKTATÁS-NEVELÉS

Az idén is megrendeztük az immár hagyományosnak 
mondható Kazinczy szépkiejtési és szépolvasási versenyt 

az iskolában. Erre minden esztendőben a magyar kultúra napja
 után kerül sor, ezzel is tisztelegve anyanyelvi kultúránk előtt.

ͯȃͰ. ÉVFOLYAM: 
 1. Szántó Anna 4. b; 
 2.  Pataki Hanna 3. c, 

Lipák Boglárka 4. a, 
Berze Anna 4. b; 

 3. Féder Anna 4. b

6. ÉVFOLYAM: 
 1. Szalai Ákos 6. b; 
 2. Frankó Vajk 6. a; 
 3. Tomán Linda 6. b

7. ÉVFOLYAM: 
 1. Belinszki Zoé 7. c; 
 2. Németh Luca 7. c; 
 3.  Szák-Kovács 

Alexander 7. b

EREDMÉNYEKA szép, tiszta 
magyar beszédért

A z alsó és felső tagozato-
sok külön mérték ösz-
sze tudásukat, a lelkes 

kisdiákok szép számban vet-
tek részt a versenyen. A zsűri-
nek minden évben nehéz dolga 
van a döntéshozatalkor. Biz-
tatják a gyerekeket, hogy vi-
gyék tovább azt a lelkesedést, 
amely szükséges ahhoz, hogy 
később is legyenek olyan em-
berek, akiknek fontos az anya-
nyelvünk ápolása és a szép, 
tiszta magyar beszéd. A má-

sodik évfolyamosok nagyon 
szépen szerepeltek az isme-
retlen szöveg felolvasásakor 
is, de idén a bírálóbizottság 
a többi remek előadást hall-
gatva nem díjazta őket külön.

Asztalos Anikó pedagógus

Január elején rendezték meg 
a Bolyai Természettudományi 
Csapatverseny körzeti forduló-
ját négyfős csapatok részvételé-
vel. Iskolánkból az idén is szép 
számmal jelentkeztek diá kok, 
akiknek az előző évekhez ha-
sonlóan érdekes és gondolkod-
tató feladatokat kellett megol-
daniuk. A legjobb helyezést a 
4. a osztály csapata érte el, a 
71 indulóból a 7. helyen végzett. 
A csapat tagjai: Nagy Annamá-
ria, Kertész Emma és Bártfai 
Beatrix voltak. Felkészítő ta-
náruk: Tari Anikó. 
 A felső tagozat csapatai kö-
zül a hetedik osztályos tanu-
lók szerepeltek a legjobban. 
Közülük négy is bejutott az 
első egyharmadba. A 81 in-
dulóból 12. helyezést értek el 
a 7. c osztályos lányok: Bal-

Dicsőséges 
hetedik hely

la Zselyke, Belinszki Zoé, Né-
meth Luca és Boross Zsolna. 
Utánuk 18. helyezett lett a 7. b 
osztályból a Machlik Marcell, 
Lőrincz Márton, Putz Bende-
gúz és Tar Zsombor alkotta 
csapat. Őket követve a 20. he-
lyet szerezte meg a 7. a osztály-
ból Nagy Nóra, Nagy Richárd 
és Kerecseny Norbert, továbbá 
28. lett szintén a 7. b osztály-
ból a Fazekas Nimród, Hévizi 
Géza és Szák-Kocsis András. 
A többi résztvevő is sok ta-
pasztalattal gazdagodott, ez-
úton gratulálunk nekik is az 
eredményükhöz. Felkészítő 
tanáraik: Szathmáryné Sza-
bó Zsuzsa, Péter-Sánta Hen-
riett, Erdőssyné Csabák Eni-
kő, Mikolajcsik Mónika, Györfi  
Zsuzsanna voltak.

Péter-Sánta Henriett tanár

Csak győztesek 
voltak



OKTATÁS-NEVELÉS

Félévi értékelés, pedagógus-tovább-
képzés, iskolába járás alóli felmentések

 – többek között ezekkel a témákkal 
foglalkoztak a Székely Bertalan Óvoda-

Bölcsőde vezetői, munkatársai.

Fontos intézményi 
háttérmunka

J anuár 27-én az óvodában 
nevelés nélküli munkanap 
volt. Csak a gyerekek kap-

tak szabadságot, az óvodapeda-
gógusok munkával töltötték a 
délelőttöt. A tavaly szeptem-
berben bevezetett Ovi-Kréta 
program eddigi tapasztalatait 
értékeltük, a használat során 
felmerült kérdések megválaszo-
lását, az újabb feladatok meg-
ismerését tűztük napirendre. 
 Az értekezleten értékeltük 
még az első félévben elvégzett 
munkát is, a személyi változá-
sokból adódó eseményeket, az 
adminisztrációs feladatainkat. 
Mindenki sikeresen elvégezte 
a kormány által előírt pedagó-
gus-továbbképzést, és letette 
a szükséges vizsgát. Maradék-
talanul teljesítettük a DÁP al-
kalmazásra és Ügyfélkapu+-ra 
való átállást is. Áttekintettük 

és rögzítettük a második félév 
fő feladatait, a bevezetendő új 
pedagógusteljesítmény-értéke-
lési feladatokat. Véglegesítet-
tük a nyári szünet, a különböző 
havi programok, kirándulások, 
egyéb rendezvények időpontja-
it is. Az intézménynek lett di-
gitális aláírója, időbélyegzője. 
Megtörténtek az átsorolások, 
elkészült a költségvetés-terve-
zetünk és a helyi esélyegyenlő-
ségi program megbeszélésén is 
aktívan közreműködtünk.
 Fontos feladatunk volt a 2025 
őszén iskolakötelessé váló gyer-
mekek szüleinek döntését se-
gíteni az esetleges felmentési 
igények megjelenése esetén. Tá-
jékoztattuk őket a lehetőségek-
ről, szükség szerint pedagógiai 
véleményt, feltöltési útmutatót 
biztosítottunk. Az előző évek-
hez hasonló létszámú gyermek 

megy iskolába, de többen nem 
helyben iratkoznak be, hanem 
a környező települések tagoza-

tos osztályaiba próbálnak bejut-
ni. A felmentettek létszáma is a 
korábbi időszakokéhoz hason-
ló maradt, most egyosztálynyi 
gyermek szülei kértek további 
egyévi halasztást. Az eddigi ha-
tározatok szinte minden kérel-
met támogattak – egy kivétellel, 
a gyermek érettnek bizonyult a 
szakszolgálati felmérésen.

Révész Krisztina óvodapedagógus

Amint januárban újra kinyi-
tott az óvoda, mozgalmas 
életünk tovább folytató-
dott. A Mini–Nagyi prog-
ram keretében a Maci cso-
portos gyerekek látogattak 
el az idősek otthonába. Sü-
teménnyel, kis ajándékkal 
és egy rövid újévi köszöntő-
vel kedveskedtek a nénik-
nek és bácsiknak. Az idő-
sek is nagyon várták már a 
találkozást, ők a gyerekek-
kel közös programmal ké-
szültek. Együtt készítettek 
papírból madáretetőt, ját-
szottak ritmusjátékot, ma-

dárhang-felismerést. A 
gyerekek kezdeti megszep-
penése hamar elillant, a 
program végére már csak a 
jókedvű beszélgetés töltöt-
te be az ebédlőt. 
 A következő progra-
munk a január 22-i magyar 
kultúra napjához kapcsoló-
dott. Minden évben ilyenkor 
rendezzük meg a Versmon-
dó Palánták nevű esemé-
nyünket: ezen az iskolába 
készülő nagycsoportosaink 
vesznek részt. Célja, hogy 
közelebb hozzuk a gyere-
kekhez a verseket, érez-

zék meg a ritmusok, rímek, 
szóképek és hasonlatok se-
gítségével anyanyelvünk 
szépségét, gazdag, színes 
világát. További cél, hogy a 
versmondás ne kényszer, 
értékelni való produktum 
legyen, hanem a gyerekek 
éljék át a versmondás igazi 
örömét. Legyen a Faluház-
ban eltöltött idő az „öröm-
verselés” ideje.
 Éppen ezért nem állí-
tottunk fel helyezést, min-
denki egyformán oklevelet 
és egy kis ajándékot kapott 
elismerésül. A versek szé-
les spektrumú témaválasz-
tása gyermekirodalmunk 
gazdagságát dicsérte. Volt 

klasszikus, lírai hangvé-
telű (Weöres Sándor, Móra 
Ferenc), volt kortárs vic-
ces, tréfás egyaránt. Ven-
dégeink – Pintér Lajos pol-
gármester, Balázs Judit, az 
óvodai alapítvány kurató-
riumának elnöke és két ta-
nító néni az iskolából, Dar-
vas Judit és Tari Anikó – egy 
pillanatig sem unatkoz-
tak. Nagy érdeklődéssel és 
mosolygó arccal hallgat-
ták a kicsiket, megteremtve 
azt a biztonságos és bátorí-
tó közeget, ahol a gyerekek 
bátran megnyílhattak. Kö-
szönjük a szülők lelkes tá-
mogatását, jövőre is várjuk 
versmondó palántáinkat!

ÖRÖMVERSELÉS
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A települések 
első írásos 
említésé -

nek mindig nagy 
jelentőséget tulaj-
donít a történet-
tudomány, és per-
sze a településen 
élők számára is ki-
emelkedően fontos 
kordokumentum. 
Ezek az emlékek 
nem azt tanúsít-
ják, hogy ponto-
san mikor jött létre 
az adott falu vagy 
város, fontosságu-
kat inkább az adja, 
hogy arról kapunk 
kézzelfogható bizonyosságot, hogy a tele-
pülés az első írásos dokumentum kelet-
kezésének időpontjában biztosan létezett. 
Szadán és környékén már az újkőkor kö-
zépső szakaszában (Kr. e. 3000–2800) 
éltek emberek, a települést először még-
is 1325. április 11-én említi oklevél. Ez 
a dokumentum egy zálogügyletről szól, 
mely szerint Pardevi Jakab özvegye, Er-
zsébet, az előző férje, Zadai Jakab fi a 
Domonkos által ráhagyott szőlőt elzá-
logosítja. Ebben olvasható először Sza-
da neve, őrizve annak bizonyítékát, hogy 
700 éve már biztosan íródik a nagyköz-
ség történelme. 
 A számunkra komoly jelentőségű 700 
éves jubileumot szeretnénk méltóképpen 
megünnepelni, így ebben az évben az itt 
élők egyre többször találkozhatnak majd 
ezzel a számmal az önkormányzat kom-
munikációjában, eseményein és telepü-
lésünk különböző pontjain. Készülünk 
különlegességekkel, így például évfor-
dulós logópályázatot hirdetünk, bízva 
abban, hogy olyan pályaművek érkez-
nek majd, amelyek méltó módon képvi-

selik az emlékévet, annak szellemiségét 
és persze Szada különleges, meghatáro-
zó értékét vagy értékeit. 
 Az ünnepségsorozat nyitóeseményét 
hagyományos családi napunkra időzít-
jük. A megszokottnál még színesebb és 
izgalmasabb programokat ígérhetünk 
május 3-ára, melyre a környező települé-
sek polgármestereit és testvérvárosaink 
delegációit is meghívjuk. Bemutatkozik 
a jubileumi logó, és várható egy külön-
leges zenei meglepetés is, ami, reméljük, 
minden itt élő tetszését elnyeri majd. Egy 
születésnap nem lehet teljes torta nélkül, 
így természetesen Szada tortáját is meg-
kóstolhatják azok, akik kilátogatnak ün-
nepi rendezvényünkre. 
 Érdemes felkészülni, indul tehát a 

„Szada 700” emlékév. Figyeljék az ön-
kormányzat honlapját, Facebook-oldalát 
és kiadványait, kövessék a jubileummal 
kapcsolatos információkat. Ünnepelje-
nek velünk, legyünk együtt büszkék te-
lepülésünk múltjára, történetének erre 
a jelentős és meghatározó mérföldkö-
vére! Szada Nagyközség Önkormányzata

LOGÓPÁLYÁZAT 
AZ EMLÉKÉV
ALKALMÁBÓL
A 700 éves első írásos emlék 
előtt tisztelegve Szada Nagy-
község Önkormányzata 2025-
öt emlékévnek nyilvánította, és 
ebből az alkalomból az ünne-
pi emlékév emblémájának meg-
tervezésére pályázatot hirdet. 
Cél, hogy egy olyan egyedi és fi -
gyelemfelkeltő jelkép szülessen, 
amely méltó módon képviseli az 
emlékévet és annak szellemisé-
gét. A kiíró a pályázóktól olyan 
logóterveket vár, melyekben 
egyértelműen, számmal megje-
lenik, hogy a 700. évforduló lo-
gójáról van szó, de egyedi mó-
don tükrözik Szada különleges, 
meghatározó értékét vagy ér-
tékeit (természeti, épített kör-
nyezet, kulturális örökség). A 
pályázatot kiíró grafi kai, ábra/
embléma típusú pályaműveket 
vár a pályázóktól.
 Egy pályázó egy darab pá-
lyatervet  nyújthat be. A kiíró 
minden pályázót oklevéllel ju-
talmaz, a pályázat nyertese pe-
dig 100 000 Ft pénzjutalomban 
részesül. A beérkezett pálya-
munkákat szakmai zsűri érté-
keli, amely fi gyelembe veszi a 
kreativitást, az eredetiséget és 
a Szada örökségéhez való kap-
csolódást. A zsűri tagjai: Dulai 
Sándorné népművész (a zsűri el-
nöke), Kun Éva keramikus, Fuchs 
Lehel festőművész, Kecskés Fanni  
rajz- és vizuáliskultúra-tanár.
 A pályázóknak a pályamű-
vet 2025.március 14-én, pén-
teken 10 óráig beérkezően kell 
benyújtani Szada Nagyközség 
Önkormányzatához. A pályá-
zatokat elektronikus formában 
szükséges megküldeni az alábbi 
e-mail-címre: kommunikacio@
szada.hu  A pályatervek beérke-
zéséről a pályázó visszaigazo-
lást kap.
 A  részletes pályázati kiírás 
itt érhető el:  https://szada.hu/
hirek/szada-700-logopalyazat

Szada Nagyközség Önkormányzata

HELYI ÉRTÉK

Hétszáz éve íródik 
közös történetünk

Különleges év az idei Szadának. Az első írásos oklevél,
 amely településünket említi, 1325. április 11-i keltezésű,

vagyis bizonyos, hogy Szada legalább 700 éves. 
Ez előtt a jubileum előtt tisztelegve nyilvánította 
emlékévvé a képviselő-testület ezt az esztendőt. 
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Évszázadok óta lakják ezt a vidéket



2111 SZADA | 2025. FEBRUÁR 17

ZÖLD SZADA

Már nem is annyira a hagyomány őrzése, hanem a bizton-
ságos élelmiszer-előállítás és a természetes környezet
 megtartása miatt fontos értékelni, számba venni és 

ösztönözni Szada élelmiszer-termelő, kertészeti kultúráját. 
Sorozatunkban ezúttal egy szadai méhészt mutatunk be.

A magányosan élő méhek és da-
razsak ott vannak a kertekben, a 
parkokban, az iskolákban, az óvo-
dákban, a lakóházaknál, ott, ahol 
virágokat találnak. E magányos fa-
jok közül sok ujjnyinál vékonyabb 
járatokba helyezi el utódait. Ezek-
be a nőstény méhek nektárt és vi-
rágport, a darazsak megbénított 
ízeltlábúakat halmoznak fel, erre 
petéznek, majd a bölcsőket sár-
dugóval zárják le. A kikelő lárva a 
táplálék elfogyasztását követő-
en bebábozódik, végül a kikelő ki-
fejlett rovar átrágja magát a sár-
dugón, és megkezdi néhány hetes 
felnőtt életét. Ilyen bölcsőkamrá-
kat egyszerűen biztosítani lehet az 
erkélyre, ablakpárkányra, virágos 
balkonládák mellé is kihelyezhető 
méhecskehotellel. Ennek legegy-
szerűbb változata a 10–14 millimé-
ter átmérőjű furatokkal lyuggatott 
tűzifa kugliban, de építhető szek-
rényes változat is. 
 Az új méhkehoteleket érdemes 
február második felében vagy már-
cius elején kirakni esőtől védett 
helyre, keleti–déli tájolással, hogy 
közvetlen napsütés is érje. A magá-
nyos fajok számos képviselője sző-
rös, ez a bunda szigeteli is őket, 
így már a tél végi, kora tavaszi első 
napsütéses napokon is aktívak tud-
nak lenni. A méhhotelek márciustól 
május végéig, június közepéig a leg-
forgalmasabbak. 

Magyar Madártani 
és Természetvédelmi Egyesület

SEGÍTSÉG A MAGÁNYOS 
FAJOKNAK

A méhek már családtagok

H og y menny i tün-
dér él Szadán! A „ki-
csi zöld tündér” (Ma-

  min ti) után most a „naptündé-
rekre” találtunk rá! Ők egyelő-
re színes ládákban alusszák téli 
álmukat Simon Andreának a 
Szőlőhegy alján lévő kertjében. 
 A méhekről való gondos-
kodás számára inkább „meg-
szállottság” és tudatos felelős-
ségvállalás. Andreát a férje 
mindig mindenben támogat-
ta, így a három, immár felnőtt 
gyermekük mellett „családtag-
ként” a méhészet is bekerül-
hetett a család életébe. Már 15 
éve dolgozik méhészmesterként. 
A több mint százéves Gödöllői 
Méhészegyesület elnökeként közreműkö-
dött az Erzsébet királyné Mézlovagrend 
megalapításában, és szervezte meg az or-
szágosan működő mézlovagrendekhez 
való csatlakozást is. A gödöllői egyesület-
ben rendszeresen tartanak felnőtteknek, 
gyermekeknek egyaránt szóló népszerűsí-
tő programokat a méheknek a természet-
ben és emberi egészség megőrzésében be-
töltött szerepéről.
 Március 10-e a beporzók napja. Eb-
ből az alkalomból minden évben – így 
az idén is – a Gödöllői Királyi Kastély-
ban várják az érdeklődőket. Ez a prog-
ram nemcsak a méhekről szól, hanem a 
kertészek munkáját segítő kis repkedő 
bogarakról is, amelyek nélkül nem len-
ne termés a kertben. 
 A méhállomány csökkenése világszer-
te aggasztó jelenség. Az Országos Magyar 
Méhészeti Egyesület adatai szerint Ma-
gyarországon az elmúlt tíz évben stabi-
lan 1,2 millió körül alakult a méhcsaládok 
száma éves átlagban. Az egyéb beporzók 
helyzete viszont idehaza is romlik. Ennek 
okai többek között: egyre több a vegysze-
rekkel kezelt nagy mezőgazdasági terület, 
terjednek beporzást nem igénylő génmó-
dosított növények, divat lett a monokul-

túrás növénytermesztés, és egyre keve-
sebb a méhlegelő. Szadán Andrea mellett 
öt másik méhész együttműködésével ala-
kul a természet rendjének megvédésére 
irányuló áldozatos munka. 
 Simon Andrea méhészként minden ta-
vasszal nagy várakozással tekint a „kapu-
nyitás” időszakára, amikor is a tavaszi nap 
első meleg sugarai előhívogatják a „nap-
tündéreket” téli álmukból. Vajon megma-
radt-e a méhállomány? Mennyien élték túl 
a szilveszteri hang- és fényzavart és egyéb, 
érzékenységükre ható hatásokat? – pél dául 
ilyenkor ezekre is válasz kap. 
 Ahogy fogalmazott, a méhek testi felépí-
tése és társadalmuk szerkezete, építkezé-
se, működési ritmusa mind-mind szoros 
összefüggésben van a nap és a naprend-
szer életével. A méhtársadalomban min-
den egyed saját érdekérvényesítés nélkül 
végzi el a rá szabott feladatot a közös ügy 
érdekében, amely valamennyiüket fenn-
tartja egy fény- és hőorientált folyamatban. 
A fajfenntartás természetes aktusa nem a 
sötét kaptárban, intim „nászi ágyon” tör-
ténik, hanem úgy, hogy a méhkirálynő ak-
kor és csak egyetlenegyszer, amikor pár-
zásra képes, kirepül a kaptárból, a nap felé, 
hogy a legmagasabbra repülni tudó hím-

nemű méh tudja megtermékenyíteni – a 
fényes nap színe alatt. 
 Amikor a méhek a nap felé kinyílt virág-
ból összegyűjtik a növény által fényből ké-
szült nektárt és virágport, majd azt „ott-
hon” mézzé varázsolják, a fény folyékony 
arannyá változtatásának alkímiáját gyako-
rolják. Andrea jelezte, bárki segítheti őket 
azzal, hogy minél több virágos fát, bokrot, 
növényt, méhlegelőt gondoz a saját környe-
zetében. Gombos Ilona (Szadai Biokör)

 Simon Andrea elkötelezett méhész
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Az örökerdő-gazdálkodás belterülten való alkalmazása
 újszerű szemléletnek számít, Szada az egyik első 

önkormányzat, amely teljes erdős és fás területein 
bevezeti és megvalósítja azt. Az erdőgazdálkodási terveket 

a környezet és a természet védelme határozza meg. 

Erdőápolási 
munkálatok kezdődnek 

A z elmúlt év-
tizedekben 
az erdőkkel 

szemben a társadal-
mi elvárások jelen-
tősen megváltoztak, 
és ez meghatározza 
azt is, hogy önkor-
mányzatunk milyen 
erdőgazdálkodási 
gyakorlatot valósít 
meg. A szadai önkor-
mányzati tulajdonú 
erdőkben a képvise-
lő-testület kezdeményezésére már nem a 
faanyagtermelésre helyeződik a hangsúly, 
ezek a területek úgynevezett közjóléti ren-
deltetésre minősülnek át. Erdős területeink 
ápolásakor a környezet és a természet védel-
mét (pl. védett fajok, a biológiai sokféleség 
megőrzése) helyezzük előtérbe, miközben a 
rekreációs célú igénybevételt is biztosítani 
szeretnénk az itt élők számára. Erdeink gon-
dozásakor a fenntartható, természetközeli 
örökerő-gazdálkodást kívánjuk megvalósí-
tani. Az örökerdőben többféle fajú és korú fa 
él együtt, hiszen ennek a gazdálkodási for-
mának az alapelve tiltja a tar- és a végvágást. 
Ennek köszönhetően hatékonyan megőriz-
hető az erdők biodiverzitása, miközben az 
ilyen erdők ellenállóbbak a klímaváltozás 
kedvezőtlen hatásaival szemben is. 

 Az örökerdő-gazdálkodás belterületen 
való alkalmazása újszerű szemléletnek 
számít, Szada az egyik első önkormány-
zat, amely teljes erdős és fás területein 
bevezeti és megvalósítja azt. Stratégiánk 
kialakítását számos szakember segítette. 
A Pilisi Parkerdő Zrt. munkatársaival is 
szoros kooperációt alakítottunk ki, de a 
környezet- és állatvédelmi bizottságban 
Brandhuber Ádám személyében olyan 
szakember is dolgozik, aki a téma kiváló 
ismerője, és szadai lakosként elkötelezett 
településünk zöldterületeinek megóvásá-
ban és fejlesztésében. 
 Az önkormányzat ennek a szemlélet-
nek megfelelően alakította ki a belterületi 
erdők és egyéb fás területeink éves ápolá-
si tervét, melynek megvalósítása február-
ban elkezdődik a településen az alábbiak 
szerint:
 

16A jelű erdő, Boncsoki utca 
feletti rész, 2,53 ha terület
Elvégzendő munkálatok: 
  •    légvezetéknyomvonal-űrszelvényben 

3-3 méteres környezetben űrszelvény- 
tisztítás; 

  •    telkekkel határos részen erdei út kiala-
kítása (építményekre veszélyes fák ki-
termelése);

  •    a meglévő területen az értékes fafajták 
kiszabadítása az akác alól (a felmérések 
alapján értékes fafajták: cser, tölgy, dió, 
juhar, hárs).

Teleki Sámuel u.–Julianus 
barát út–Székely Bertalan u. 
által határolt terület
Elvégzendő munkálatok: 
  •    határok rendezése, építmények határ-

vonalán veszélyes fák kitermelése (Ma-
gyar Közút Nonprofi t Zrt. és az önkor-
mányzati területek határán);

  •    a holt fák a helyszínen maradnak;
  •    a meglévő területen az értékes fafajták 

kiszabadítása (a felmérések alapján érté-
kes fafajták: cser, tölgy, dió, juhar, hárs);

  •    terveink szerint ősszel a cserjeszint 
pótlása.

10/A jelű erdő: Fenyvesliget
–Cserje út–Pázsit u.
Elvégzendő munkálatok: 
  •    a meglévő területen az értékes fafaj-

ták kiszabadítása (a felmérések alap-
ján értékes fafajták: cser, tölgy, dió, 
juhar, hárs);

  •    egyéb fafajok mellett elsőbbséget élvez 
a galagonya, kökény, melyeket szintén 
megtartunk;

  •    célunk a későbbiek során játszótér, tan-
ösvény és közösségi tér megvalósítása, 
melynek koncepcióját lakossági egyez-
tetés fogja megelőzni.

Fenyvesligeti út
Elvégzendő munka: 
  •    az aszfaltos út kiszélesítésének előkészí-

téséhez szükséges fák eltávolítása, te-
reprendezés.

Halesz utca (Vasút utcától 
a Szada Nova telephelyig)
Elvégzendő munka: 
  •    a földút stabilizáslása, nyomvonal ki-

egyenlítése.

Kérjük, a munkálatok ideje alatt fokozot-
tan fi gyeljenek a munkaterületeken dolgo-
zó kollégáinkra, számítunk türelmükre és 
megértésükre!  Szada Nova Nonprofi t Kft.

Újszerű megoldásokat 
alkalmaznak az erdőknél

 Brandhuber Ádám (jobbra) a munkálatok vezető szakértője
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Megjelentek az önkormányzat 2025-ös civil, sport-
támogatási és közbiztonsági pályázati kiírásai, 

amelyekre február 28-ig lehet kérelmeket benyújtani.

Támogatás a helyi 
kezdeményezéseknek

A Civil Pályázati Alap keretössze-
ge 2025-ben 8 millió forint. Erre 
a forrásra a regisztrált helyi civil 

szervezetek, egyházak és magánszemé-
lyek pályázhatnak a helyi lakosok érde-
kében végzett tevékenységükhöz és kö-
zösségi rendezvényeikhez. Egy pályázó 
legfeljebb bruttó 560 000 Ft/támogatott 
esemény erejéig részesülhet önkormány-
zati forrásra.
 A sporttámogatási ág keretösszege eb-
ben az évben 6,9 millió forint. Erre a helyi 
sportegyesületek és szadai állandó lakó-
hellyel vagy bejelentett tartózkodási hely-
lyel rendelkező személyek pályázhatnak 
590 000 Ft/támogatott esemény erejéig.
 A Közbiztonsági Alap keretösszege 4 mil-
lió forint, amelyre közbiztonsági tárgyú te-
vékenységet végző egyesületek és alapítvá-
nyok nyújthatnak be támogatási igényt.

A képviselő-testü-
let az egészséges 
környezet fenntar-
tása, a települési 
zöldfelületek növe-
lése és az egységes 
utcakép kialakítá-
sa érdekében Sza-
da lakossága kö-
rében pályázatot 
hirdet fasor tele-
pítésére. Az utca-
fásítási program 
keretében a kiírás 
után egymillió fo-
rint keretösszeg 
terhére utcakö-
zösségek pályáz-
hatnak földlabdás vagy konténeres fa-
csemetékre.
 Jelentkezni a kitöltött jelentkezési lap 
benyújtásával lehet személyesen a Szadai 

 A pályázatokat valamennyi felhívásra 
2025. február 28-án 10 óráig lehet bead-
ni személyesen a Szadai Polgármesteri 
Hivatal Iktató Irodájánál (Szada, Dózsa 
György út 88.), vagy elektronikusan a 
szada@szada.hu e-mail-címre. Csak a 
határidőben beérkezett pályázatokat fo-
gadják el, a határidő után érkezettek ér-
vénytelenek.
 Fontos, hogy az érvényesen beadott pá-
lyázat nem jelenti automatikusan a kért 
támogatási összeg elnyerését! A kérel-
meket a szadai képviselő-testület tagjai 
meghatározott szempontrendszer alap-
ján értékelik, és az összpontszámok át-
laga alapján kialakult sorrendnek meg-
felelően támogatják egy adott összeggel 
a helyezetteket. A támogatások összegé-
ről a testület saját hatáskörében, várha-
tóan márciusban dönt. 

 Az egyes pályázati kiírásokról részle-
tesebben itt tájékozódhatnak: https://
szada.hu/hirek/palyazati-felhivas-
onkormanyzati-tamogatasokra.
 Szada Nagyközség Önkormányzata

Polgármesteri Hivatalban (Szada, Dózsa 
György út 88.), vagy elektronikus úton az 
igazgatas@szada.hu e-mail-címen 2024. 
március 14-én 10 óráig. További részle-

tek és a jelentke-
zési lap itt: https://
szada.hu/hirek/
palyazati-felhivas-
szada-utcafasitasi-
program-ban-valo-
reszvetelre.
 A Szada Nova 
NKft. a fák megren-
delése és kiosztása 
előtt minden jelent-
kező címét ellenőrzi, 
hogy megfelelnek-e 
a pályázati feltéte-
leknek, majd írás-
ban, kapcsolattar-
tójuk útján értesíti 
őket a döntésről. A 

facsemeték kiszállítására előreláthatóan 
az ősz beálltával (október végén, novem-
ber elején) kerül sor.

Szada Nagyközség Önkormányzata

Fatelepítésre pályázhatnak az utcaközösségek

Tavaly a Fényfesztivál is kapott támogatást

Csinosíthatják 
a lakókörnyezetet



20 2111 SZADA | 2025. FEBRUÁR

HITÉLET

Az idén január 19. és 26. között országszerte minden este 
együtt imádkozhattak a különböző keresztény felekezetek 

tagjai, érdeklődői az ökomenikus imahét keretében. Bár rö-
vidített időtartamban, de Szadán is volt erre lehetőség.  

Együtt imádkoztak a felekezetek

Ökomenikus imahét: 
kettős emlékezés

A 2025-ös év igazi ökumenikus eszten-
dő. A niceai zsinat 1700. évfordulója 
és az itt elfogadott egyik legrégebbi 

keresztény hitvallásunk keletkezésének esz-
tendeje. Nagy Konstantin császár nevéhez 
fűződik egy új korszak kezdete, amikor is a 
keresztény hit elfogadott vallás lett a Római 
Birodalom területén, s befejeződött a keresz-
tényüldözés időszaka. A történelmi visszate-
kintés és emlékezés célja az imahét alkalma-
in kettős volt: hálával gondolni azokra, akik 
a 4. század elején fontosnak tartották a ke-
resztény hit összefoglalását, nyílt és őszinte 

A közelmúltban került sor Szadán is a 
CEF (Child Evangelism Fellowship) és a 
Vasárnapi Iskolai Szövetség, Gyermek-
Evangélizációs Közösség (VISZ) által 
szervezett ökumenikus világ-imaalka-
lom megtartására. A szokásos novem-
beri találkozó helyett január 8-án imád-
koztunk a világ gyermekeiért, köztük a 
szadaiakért is, valamint a szülőkért, pe-
dagógusokért. 
 A CEF-nek a világ szinte minden or-
szágában kb. 3500, Európában több mint 
600 főállású munkatársa van. Magyar-
országon jelenleg tizenhatan szolgálnak. 

megvallását. Ugyanakkor tükröt tartanak 
elénk, és kérdésként hangzik lelkünkben a 
niceai-konstantinápolyi hitvallás: 
 „HISZEK AZ EGY ISTENBEN, minden-
ható Atyában, mennynek és földnek, min-
den láthatónak és láthatatlannak Terem-
tőjében.
 Hiszek az egy Úrban, Jézus Krisztusban, 
Isten egyszülött Fiában, aki az Atyától szü-
letett az idő kezdete előtt.
 Isten az Istentől, világosság a világos-
ságtól, valóságos Isten a valóságos Istentől.
 Született, de nem teremtmény, az Atyá-
val egylényegű és minden általa lett.
 Értünk emberekért, a mi üdvösségün-
kért, leszállott a mennyből.
 Megtestesült a Szentlélek erejéből Szűz 
Máriától és emberré lett.
 Poncius Pilátus alatt értünk keresztre fe-
szítették, kínhalált szenvedett és eltemették.
 Harmadnapra föltámadott az Írások 
szerint, fölment a mennybe, ott ül az Atyá-
nak jobbján, de újra eljön dicsőségben ítélni 
élőket és holtakat és országának nem lesz 
vége.
 Hiszek a Szentlélekben, Urunkban és él-
tetőnkben, aki az Atyától és a Fiútól szár-

mazik, akit éppúgy imádunk és dicsőítünk
mint az Atyát és a Fiút.
 Ő szólt a próféták szavával.
 Hiszek az egy, szent, egyetemes/katoli-
kus és apostoli Anyaszentegyházban.
 Vallom az egy keresztséget a bűnök bo-
csánatára.
 Várom a holtak föltámadását és az eljö-
vendő örök életet. Ámen.”
 Ezek a Biblia alapján megfogalmazott 
igazságok, tételek hangzottak el az igehir-
detésekben és az imádságokban is. Az ima-
hét idei központi témája minden este ki-
mondatott az alábbi formában: Jézus ezt 
kérdezte: „Hiszed-e ezt?” (János evangé-
liuma 11.26).
 Január 20-án, hétfőn a baptista ima-
házban Hümpfner Erik atya, római ka-
tolikus lelkipásztor, kedden a reformá-
tus templomban Kelédi Márton baptista 
lelkipásztor tartott igehirdetést. Szerdán 
kistérségi találkozó volt Veresegyházon, a 
Szentlélek-templomban (itt a meghívott 
vendégek között voltak a települések veze-
tői is, így Pintér Lajos szadai polgármes-
ter, illetve Petrák Árpád és Juhász Sán-
dor Bert alpolgármesterek). Csütörtökön 
ismét Szadán jöttünk össze, a katolikus 
templomban, ahol Sándor Levente refor-
mátus lelkipásztor volt az igehirdető. 
 Bár minél több ember ismerné, hinné, 
magáévá tenné és őszintén megélné a ni-
ceai hitvallásban foglaltakat! Boldogabbak 
lehetnének az emberek, és szebb lehetne a 
világ! Pálinkás Ibolya 

Hálásak vagyunk utóbbiaknak, akik az 
ország megyéiben végzik ezt a munkát, 
olyan helyeken is, ahol nincs hittanokta-
tás. Imát mondtunk még néhány új, el-
kötelezett személyért a szükség miatt. 
 A szadai imaalkalmon az igei tanítást 
Sándor Levente református lelkipásztor 
végezte. A bibliai téma Bemerítő János 
volt, aki megtérésre (a gondolkodásmód 
és életvitel megváltoztatására) hívta hall-
gatóságát. Ő „viperák fajzatainak” nevez-
te a hozzá jövő embereket. Ezzel azt fe-
jezte ki, hogy bajban vannak, rosszak a 
motivációik, rossz az életvitelük. Felszó-

lította őket, hogy ne maradjanak benne 
a rosszban, változtassák meg a gondol-
kodásmódjukat és az életvitelüket.
 A helyzet ma sem jobb. Látjuk a szét-
hulló családokat, ahol nem hallgatják, 
nem értik meg egymást. Sok család bő-
velkedik az anyagiakban, a gyerekek já-
tékokban, de hiányzik az idő, a békes-
ség, a türelem. Fontos, hogy a felesleges 

– lelki értelemben vett – lomok helyét a 
fontos dolgok töltsék be. Legyen időnk 
Istenre és egymásra. Ilyen értelemben 
szólt az ima a szadai családokért is… 

Pálinkás Ibolya

Ima a gyermekekért, a családokért



Nehéz terep volt Liévinben

Véget ért a 2024/25-ös terepkerékpáros-szezon a 
szadai lakos Vas Kata Blanka számára, miután befe-
jeződött a világkupa-sorozat és a világbajnokság is. 

Előbbin érmet szerzett, utóbbin lemaradt a dobogóról.

SZADAI SPORT

Jó szezon volt

T ekintsük át az év eleji történéseket. 
Januári számunkban jeleztük, hogy 
a szakág világkupa-sorozatából né-

hány versenyre lapzártánk után került sor 
– nos, ezeken is jól ment Vas Kata Blanka, 
és a Vk összetett sorrendjében a harmadik 
helyen végzett a holland Lucinda Brand és 
a szintén holland Fem van Empel mögött. 
 A zárás után egyből indulhatott is a fran-
ciaországi Liévinbe, ahol február 1-én a te-
repkerékpáros-világbajnokság női egyéni 
számát rendezték. A Cyclingnews szakpor-
tál a favoritok közé sorolta a 23 éves ma-
gyar bringást.

 „Vas Blanka a legjobbakkal is felveszi a 
versenyt, ahogy erősödik, úgy válik egy-
re érettebb terepkerékpárossá. Mivel Van 
Empel nincs a legjobb formájában, és a 
múlt szombaton Brand ellen győzni tudott, 
Vasnak magabiztosnak kell lennie” – írta 
a portál. Blanka mellett három hollandot 
említett a szerző a vb-győzelemre esé-
lyesek között: a címvédő Fem van Empel, 
Lucinda Brand mellett Puck Pieterse ne-
vét is kiemelték.
 – Éremre mindenképp esélyes, de a győ-
zelemre is – fogalmazott az MTI-nek Dér 
Zsolt magyar szövetségi kapitány, aki sze-
rint Blanka felzárkózott ellenfeleire. Ki-
emelte: a Vk-ban jó döntéseket hozott és 
gyakorlatilag hibamentesen versenyzett, 
így biztató előjelekkel várhatta a vb-t. 
 – Ha saras, esős pálya lesz, az neki na-
gyon fekszik. Míg a többiek azért követnek 
el hibákat itt-ott, ő a technikát tekintve a 
legjobbak között van a női mezőnyben, sőt, 
talán a legügyesebb is – mondta a magyar 
szakember.
 A „jóslás” annyiban bejött, hogy saras 
pálya – benne két hosszú lépcsősorral és 
meredek rézsűvel – várt a mezőnyre. Vas 
a kiemelt versenyzők között az első sorból 
rajtolt – a szokásosnál kevésbé jól –, hol-
land riválisai gyűrűjében a hetedik helyen 
teljesítette az első kanyarokat. Az első kör 
derekán már a harmadik helyen tekert, mi-
közben ketten, a világ- és Európa-bajnok 
Van Empel, illetve Pieterse elléptek a töb-
biektől. 
 A hatkörös verseny második körében 
Lucinda Brand felzárkózott honfi társaira, 

Vas 14 másodperccel követte a narancs-
mezes triót. Az élbolyról Pieterse szakadt 
le a táv derekára, a mögöttük több mint 
fél perccel tekerő Vashoz pedig egy másik 
holland, Inge van der Heijden közelített a 
több részen is egyre mélyebb sárban, majd 
meg is előzte. A verseny utolsó harmadá-
hoz érve Vas hét másodpercre volt a negye-
dik helytől, ám ennek megszerzésére végül 
nem maradt esélye, Van der Heijden el tu-
dott távolodni tőle.
 Az elsőségért Van Empel és Brand csatá-
zott, noha utóbbi az ötödik körben el tudott 
tempózni, a címvédő visszazárkózott, így 
a hajrára maradt a döntés. Az utolsó lép-
csőzést és a célegyenest megelőző mere-
dek feltekerést jobban megoldó Van Empel 
bizonyult jobbnak, ezzel sorozatban har-
madszor érdemelte ki a világbajnoknak 
járó szivárványszínű trikót. Ahogy 2020 
óta egy kivétellel mindig, ezúttal is csak 
hollandok álltak dobogóra – a győzteshez 
képest közel kétperces hátránnyal végül 
ötödik helyen befutó Vas lett a „nem leg-
jobb holland”. 
 Úgy vélte, kicsit az erő hiányzott, s fej-
ben is jobban ott lehetett volna, illetve fájt 
a hasa is. 
 – Semennyire sem vagyok elégedett az 
ötödik hellyel. Az egyik körben az egyik 
bringámon egy kicsit puhább volt a gumi, 
az is nagyon megzavart. Talán ezen is 
változtatni kell a jövőben, hogy ilyenkor 
megpróbáljak inkább a versenyre kon-
centrálni – jegyezte meg az M4 Sport-
nak.
 Mint mondta, ez az utolsó verseny nem 
úgy sikerült, ahogy akarta, de összességé-
ben egész jó szezont zárt. 
 – Lehet, hogy máskor pihentebben kell 
érkeznem a világbajnokságra, és talán egy 
kicsit nyugodtabbnak is kell lennem rajt 
előtt – vélekedett. 
 Vas Kata Blanka a vb-t követően pár na-
pot Szadán pihent, február 6-tól pedig csa-
pata, az SD Worx-Protime edzőtáborában 
már országúti kerékpáros idényre készül.

RF (Forrás: bringasport.hu)

•  A Székely Bertalan Általános Is-
kola focicsapatai 2025. január 10-
én részt vettek az iskolák közötti 
Bozsik Intézményi Tornán Gödöl-
lőn. Kiemelkedő teljesítményt a 
II. korcsoportosok értek el, akik 
másodikok lettek a 12 csapat kö-
zött. Megérdemlik, hogy név szerint 
is említsük őket: Dali Olivér, Delea 
Hunor, Kaptás Benedek, Latorovszki 

Máté, Bocsa Bence, Sánta Nimród, 
Dezső Norbert, Bujdosó Bence, Ta-
kács Benett, Takács Marci. A felkészí-
tő edzők Csató Sándor és Kerecsényi 
Fodor Norbert voltak. (Utóbbi volt az 
MLSZ intézményi körzetvezetője-
ként a torna szervezője is.)

•  A Szadai SE utánpótlás-labdarú-
gócsapatai (U11, U13, U15, U17, U19) 
januárban hétvégenként a Pest 
vármegyei fut salbajnokságokban 
mérkőztek. Közülük is az U19-es 

együttes szerepelt a legjobban, 
bronzérmet szerzett!

•  A Szadai SE felnőtt labdarúgócsa-
pata a Pest Vármegyei Futsal7vége-
sorozaton végül nem jutott a kiesé-
ses szakaszba, a nyolcaddöntőbe, de 
így is helytállt a megmérettetésen. 
Az együttes már a nagypályás tavaszi 
szezonra is megkezdte a felkészülést, 
a februári eddigi edzőmérkőzések 
eredményei: Szadai SE – Veresegy-
ház 1–4, – Valkó 3–2, – Pécel 3–6 

FOCIHÍREK
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Veresegyházi telephelyünkre 
keresünk fényező kollégát tar-
goncák és elemeinek fényezé-
sére. Jelentkezni a +36-20-233-
0174 telefonszámon lehet.
Veresegyházra keresünk fénye-
ző-előkészítő segédmunkást 
targonca és elemeinek festésé-
nek előkészítésére. Jelentkezni 
a +36-20-233-0174 telefonszá-
mon lehet.
Veresegyházra keresünk szak-
képzett lakatost targonca és 
elemeinek megmunkálásá-
ra. Jelentkezni lehet: +36-20-
233-0174.
Veresegyházra keresünk au-
tószerelő vagy mezőgazdasá-
gigép-szerelő végzettséggel 
munkagépek javítására kol-
légát azonnali munkakezdés-
sel. Jelentkezni lehet: +36-20-
233-0174.
Veresegyházról kijáró szerviz-
autóra targoncaszerelőt kere-
sünk azonnali kezdéssel. Érdek-
lődni lehet: +36-20-233-0174.
OLCSÓ VILLANYSZERELŐ, Sza-
dán és környékén gyorsan jön! 
Csak kis munkákat vállalok, 
amelyek gyorsan elvégezhetők, 
nem kerülnek sokba! Megbízha-
tó szakember – minőségi 
munkavégzés, garanciával. 
T.: 06/70.2.38.28.18
Önálló és csapatbeli munkavég-
zésre képes villanyszerelőket 
keresünk. Feltétel: szakmun-
kás-bizonyítvány, B kategóriás 
jogosítvány. Munkavégzés: Gö-
döllőn és környékén lakóépüle-
tek, irodaépületek, csarnokok 
szerelése. Bérezés megegyezés 
szerint. T.: +36-30-949-3326
A DélUtán Alapítvány (del utan.
hu) lelkisegély-szolgálata ÖN-
KÉNTES TELEFONOS ÜGYE-
LŐK jelentkezését várja a 06-
20/981-0076 telefonszámon. 
Amit nyújtunk: féléves önisme-
reti és szakmai képzés.
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A Szadai Sportcentrum több területe,  
helyisége bérelhetővé vált lakosok, csopor-

tok és cégek számára. Várjuk foglalását! 

TOVÁBBI INFORMÁCIÓK:  
telepulesuzemeltetes@szada.hu 

+36-70-408-4362




